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Deze week in het lobbymemo: 

 

Verslagen Tweede Kamer 

• Plenair debat over rellen in Amsterdam 

• Debat over het Belastingplan 2025 

• Wetgevingsoverleg Cultuur 

• Wetgevingsoverleg: Digitalisering 

• Wetgevingsoverleg Jeugd 

• Mondelinge vragen CDA over problemen gemeenten met arbeidsmigranten 

• Commissiedebat Laaggeletterdheid 

Stemmingen 

• Dinsdag 12 november 

• Donderdag 14 november 

Commissieagenda Tweede Kamer 

Plenaire agenda Tweede Kamer 

Plenaire agenda Eerste Kamer 

Brussel 

• Ontwikkelingen Europese Waterweerbaarheid Strategie 

• Vergadering VNG Commissie Europa en Internationaal 

• Hoorzittingen Eurocommissarissen 

• Kabinetsappreciaties Europese voorstellen (BNC-fiches) 

• Consultaties Europese Commissie 

• Agenda Europese Comité van de Regio’s 

Lobbymemo 15 november 2024 
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Verslagen Tweede Kamer 

Plenair debat over rellen in Amsterdam 

De agenda van de Kamer werd zoals verwacht vrijgemaakt op de woensdag om te kunnen debatteren 

over de gewelddadige incidenten in Amsterdam in het weekend. Alle fracties waren er voor om het 

debat te voeren met de premier, de minister van J&V en de minister van BZK. Tot ongenoegen van 

DENK nam staatssecretaris Nobel niet deel aan het debat. Daarnaast vroeg CU onder andere om ook 

de minister van OCW aan te laten sluiten, maar zij legden zich bij de keus van het kabinet neer. 

 

Aanleiding voor het debat is de berichtgeving over pro-Palestijnse relschoppers die Israëlische 

supporters aanvielen. Premier Schoof spreekt over daden die "absoluut antisemitisch" waren. De 

rechtsorde is ernstig geschokt door de gebeurtenissen, niet alleen in Nederland maar ook 

internationaal, zegt minister Uitermark.  

Ook misdragingen en geweld van Maccabisupporters zijn onacceptabel, benadrukt minister Van Weel: 

van meten met twee maten mag geen sprake zijn. Maar niets rechtvaardigt volgens de minister de 

klopjacht die heeft plaatsgevonden. Daar valt niets aan te relativeren, zegt hij. 

 

Hard aanpakken 

Ik accepteer niet dat er op Joden gejaagd wordt in onze hoofdstad, zegt Wilders (PVV). Hij suggereert 

intrekken van het Nederlanderschap als straf voor de daders. En hij wil dat de burgemeester van 

Amsterdam wordt ontslagen omdat die heeft gefaald. Dit voorstel heeft de PVV eerder al gedaan bij de 

begroting BZK, door een beroep te doen op artikel 61b van de Gemeentewet. Bij veelvuldig falen van 

een burgemeester heeft de minister deze bevoegdheid en Wilders vindt dat ze deze bevoegdheid moet 

inzetten. Wilders verwijst voorts naar een situatie in de jaren 60 waarbij een burgemeester van 

Amsterdam is ontslagen door de kroon, nadat de gemeenteraad kritiek op hem had gehad. Deze 

situatie is echt anders dan toen, aldus minister Uitermark. Het werd nog even saillant toen Stoffer 

(SGP) liet doorschemeren te twijfelen over steun voor deze motie, maar bij voorbaat was duidelijk dat 

de motie kansloos was. Uiteindelijk gaf Stoffer nog aan dat hij zijn woorden niet goed had gewogen: hij 

zou de motie zeker niet steunen. 

 

Voor het kabinet zijn er "weinig taboes" bij een stevige aanpak van de daders, benadrukt Schoof. Het 

kabinet onderzoekt of antisemitisch geweld onder de definitie van terrorisme kan gaan vallen. En van 

terroristen met een dubbele nationaliteit kan het Nederlanderschap worden ingetrokken. Maar 

vervolging is aan het Openbaar Ministerie. 

Volgens Dijk (SP) moeten de daders op korte termijn hard aangepakt worden. Maar dreigen met het 

afnemen van paspoorten helpt niet, denkt hij. Hij vindt dat er op de langere termijn vooral geïnvesteerd 

moet worden in de samenleving om segregatie tegen te gaan. Laat hooligans en straattuig zelf betalen 

voor de schade die zij aangericht hebben, stelt Baudet (FVD) voor. 

 

Integratieprobleem 

Joodse Amsterdammers ervaren al jarenlang onveiligheid, zegt Yeşilgöz (VVD), volgens haar door een 

integratieprobleem. Politici konden daar in het verleden nauwelijks over spreken uit angst voor het label 

racisme, stelt zij. Je mag je eigen cultuur en tradities in ere houden als je naar Nederland komt, maar je 

zou wel enkele belangrijke Nederlandse waarden moeten onderschrijven, vindt Van Vroonhoven 

(NSC). 
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Jetten (D66) is niet tegen gericht ingrijpen, maar vindt dat er gedaan wordt alsof er in Nederland één 

groot integratieprobleem is. Hij wil dat mensen die hierheen komen zo snel mogelijk de taal leren en 

kunnen werken. Dat werd volgens hem tot nu toe altijd geblokkeerd door rechtse partijen. 

Van Baarle (DENK) vindt dat de premier suggereert dat islamitisch-Nederlandse jongeren collectief 

schuldig zijn aan het geweld omdat een groot deel van hen de Nederlandse normen en waarden niet 

zou onderschrijven. Van Baarle ziet daarin een teken dat we te maken hebben met een 

"extreemrechtse regering". Het gaat volgens Schoof om een specifieke groep jongeren die geweld 

gebruikte tegen Joden en die zich vanwege een gebrek aan integratie heeft afgewend van de 

samenleving. Hij benadrukt dat het is begonnen met hun daden, waarvoor geen ruimte is in Nederland. 

 

Verbinding 

Nu de emoties hoog oplopen, moet er volgens Timmermans (GroenLinks-PvdA) politiek leiderschap 

getoond worden om mensen weer bij elkaar te brengen. Hij vindt het een verantwoordelijkheid van 

politici om het land, waar momenteel veel angst en boosheid heerst, op een rustiger pad te krijgen. 

Antisemitisme bestrijd je niet met moslimhaat, zegt Teunissen (PvdD). Het kabinet zou zich volgens 

haar verbindend moeten opstellen. 

Volgens Koekkoek (Volt) hebben politici in de afgelopen dagen misbruik gemaakt van angst en verdriet. 

Het maakt mensen volgens haar gevoelig voor voorstellen die tot voor kort onbespreekbaar waren. 

We kunnen allemaal bijdragen aan de-escalatie en verbinding, zegt minister Uitermark. Zij ziet daarvoor 

een enorme kracht in de samenleving. Ze doet de oproep om met elkaar in gesprek te blijven. Het 

kabinet gaat bijvoorbeeld in gesprek met verschillende religieuze gemeenschappen. 

 

Tegengaan antisemitisme 

Van der Plas (BBB) wijst op Jodenhaat die online wordt verspreid. Welke mogelijkheden zijn er om 

Instagramaccounts als Cestmocro te verbieden? Bij strafbare feiten zoals het uiten van haat of 

antisemitisme is de onlinewereld hetzelfde als de offlinewereld, zegt Van Weel. Het OM kan opdracht 

geven aan mediabedrijven om informatie op bepaalde accounts te verbieden. 

Besteed meer aandacht aan antisemitisme bij de inburgering, suggereert Stoffer (SGP), want iedereen 

moet weten dat er in Nederland voor antisemitisme geen plaats is. Herdenkingscentra zoals 

Westerbork, Kamp Vught en het Oranjehotel zijn belangrijk voor het onderwijs over de Joodse 

geschiedenis en de Holocaust, zegt Bikker (CU). Zij roept op om hier niet op te bezuinigen. Premier 

Schoof zegt toe te zullen bekijken hoe zij "financieel vooruit kunnen". 

Het kabinet komt over een paar dagen met een antisemitismestrategie, kondigt minister Van Weel aan. 

Er wordt structureel 4,5 miljoen euro voor uitgetrokken. Zo komt er een veiligheidsfonds voor de 

bewaking van Joodse scholen en gemeenschappen. Ook staan er plannen in voor het bewaken en 

beschermen van de Joodse cultuur en het Joodse leven. 

 

Demonstratierecht 

Sinds het geweld rond de voetbalwedstrijd is het onrustig in Amsterdam. De burgemeester kondigde 

daarom een tijdelijk verbod op demonstreren af. Eerdmans (JA21) wijst erop dat dit niet wordt 

nageleefd. Hij wil dat het demonstratierecht wordt ingeperkt en noemt onder andere een verbod op 

gezichtsbedekkende kleding. Bontenbal (CDA) ziet problemen met de openbare veiligheid en beperkte 

politiecapaciteit als goede redenen om te kijken naar een actualisatie van het demonstratierecht. 

Minister Van Weel ziet "met lede ogen" aan hoe demonstraties een enorm beslag op de 

politiecapaciteit leggen. Ook hebben steeds meer demonstraties een ordeverstorend of ontwrichtend 

karakter. Er wordt op dit moment een onderzoek uitgevoerd naar aanpassingen aan het 

demonstratierecht. 
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Moties 

Over één motie is op donderdag 14 november al gestemd: 

• 36651-7 Motie Wilders over de burgemeester van Amsterdam bij de Kroon voordragen voor 

ontslag. Verworpen, alleen PVV, FVD en JA21 stemden voor. 

 

Over de overige moties wordt dinsdag 19 november gestemd: 

• 36651-5 Motie Wilders c.s. over uitspreken dat de Jodenjacht op 7 november in Amsterdam 

onacceptabel, onaanvaardbaar en een land als Nederland onwaardig is; 

• 36651-6 Motie Wilders c.s. over steun uitspreken aan de Joodse gemeenschap en maximaal 

inzetten op de veiligheid en bescherming van deze gemeenschap; 

• 36651-8 Motie Van der Plas c.s. over de geldkraan dichtdraaien voor groepen en organisaties die 

Israël boycotten en antisemitische of pro-Hamasuitingen doen. Aangehouden; 

• 36651-9 Motie Van der Plas c.s. over gesprekken met groepen, organisaties, bedrijven en 

instellingen die antisemitische en pro-Hamasuitingen doen tot een absoluut minimum beperken. ; 

• 36651-10 Motie Van der Plas en Van Zanten over het financieel bestraffen van 

onderwijsinstellingen die sprekers uitnodigen die de vernietiging van Israël propageren en van 

scholen die onderwijs over de Holocaust weigeren te verzorgen.  

• 36651-11 Motie Van der Plas c.s. over bevorderen dat organisaties die de vernietiging van het 

Israëlische volk en de Israëlische staat propageren op de nationale sanctielijst terrorisme worden 

geplaatst 

• 36651-12 Motie Van der Plas c.s. over het sluiten van salafistische moskeeën en instellingen die de 

vernietiging van het Joodse volk en Israël prediken 

• 36651-13 Motie Van der Plas c.s. over het Commissariaat voor de Media verzoeken actief te 

handhaven op de registratieplicht voor socialmedia-accounts met meer dan 500.000 volgers en 

naleving van de Mediawet 

• 36651-14 Motie Bikker c.s. over inzetten op meer wijkagenten en zorgen voor extra financiering 

voor herinneringscentra als Kamp Westerbork 

• 36651-15 Motie Jetten c.s. over het dekken van de extra kosten voor de beveiliging van de Joodse 

gemeenschap en het terugdraaien van de bezuinigingen op de Stichting Joods Maatschappelijk 

Werk 

• 36651-16 Motie Stoffer over komen met een voorstel om het Joodse leven te beschermen en 

antisemitisme harder te straffen 

• 36651-17 Motie Stoffer over het door de veiligheidsdiensten onder de loep laten nemen van 

organisaties die genoemd worden in het special report van Israël 

• 36651-18 Motie Timmermans c.s. over middelen vrijmaken zodat iedere leerling een bezoek kan 

brengen aan een herinneringscentrum gerelateerd aan de Holocaust. Aangehouden; 

• 36651-19 Motie Timmermans c.s. over garanderen dat het uitvoeren van grenscontroles niet ten 

koste gaat van de beveiliging van Joodse instellingen. Oordeel Kamer. 

• 36651-20 Motie Timmermans over zo spoedig mogelijk een gesprek organiseren met de 

islamitische gemeenschap om zorgen bij Nederlandse moslims weg te nemen. Ontraden; 

• 36651-21 Motie Yesilgöz-Zegerius en Bontenbal over enkele voorstellen meenemen in de 

actieagenda integratie. Oordeel Kamer; 

• 36651-22 Motie Yesilgöz-Zegerius c.s. over de politie uiterlijk begin volgend jaar meer 

mogelijkheden bieden undercover mee te kijken in (besloten) Telegramgroepen. Oordeel Kamer; 

• 36651-23 Motie Yesilgöz-Zegerius c.s. over bevorderen dat terroristische organisaties zoals 

Samidoun en de PFLP in Nederland en in de EU zo snel mogelijk worden verboden. Oordeel 

Kamer; 

https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z18366&did=2024D43889
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18364&did=2024D43887
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18365&did=2024D43888
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18367&did=2024D43890
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18368&did=2024D43891
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18369&did=2024D43892
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18370&did=2024D43893
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18371&did=2024D43894
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18372&did=2024D43895
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18373&did=2024D43896
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18374&did=2024D43897
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18375&did=2024D43898
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18376&did=2024D43899
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18377&did=2024D43900
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18378&did=2024D43901
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18379&did=2024D43902
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18380&did=2024D43903
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18381&did=2024D43904
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18382&did=2024D43905
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• 36651-24 Motie Van Baarle over uitspreken dat het "integratieprobleem" een giftige leugen is die 

jongeren en anderen in de samenleving onterecht stigmatiseert. 

• 36651-25 Motie Van Baarle over het standpunt aan de UEFA kenbaar maken dat Israëlische 

voetbalteams moeten worden geweerd uit de internationale Europese clubcompetities. Ontraden; 

• 36651-26 Motie Dijk over uiterlijk voor de Voorjaarsnota komen met een kabinetsvisie op het 

bestrijden van segregatie. Wordt gewijzigd, dan Oordeel Kamer; 

• 36651-27 Motie Eerdmans over actievere bemoeienis van de minister van Justitie en Veiligheid met 

potentieel ontvlambare demonstraties. Ontraden; 

• 36651-28 Motie Eerdmans over een onderzoek naar de achtergrond van daders van antisemitisme 

in Nederland. Ontraden; 

• 36651-29 Motie Van Vroonhoven c.s. over een agenda voor de versterking van 

gemeenschappelijke waarden om de zwijgcultuur omtrent intolerantie, waaronder antisemitisme, te 

doorbreken. 

• 36651-30 Motie Van Vroonhoven over komen met een voorstel tot wijziging van artikel 6 van de 

Grondwet en het opnemen van het recht van geloofsafval als grondrecht. Ingetrokken (gaat in 

tegen rechtsstaatsverklaring); 

• 36651-31 Motie Van Vroonhoven c.s. over het aanscherpen van het beoordelingskader voor vog's 

van taxichauffeurs die zich schuldig maken aan antisemitisme. Ontraden. 

 

Debat over het Belastingplan 2025 

Het jaarlijkse debat over het belastingplan is vooraf altijd maar afwachten waar het over zal gaan. De 

VNG stuurt  bijna nooit een reactie vooraf. Dit jaar werden maar liefst tien wetswijzigingen behandeld 

met dito mogelijkheden om op elke wet amendementen of moties in te dienen. Behalve het ministerie 

van Financiën zijn ook de ministeries van Klimaat & Groene Groei, van Sociale Zaken en 

Werkgelegenheid en van Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening betrokken bij deze wetsvoorstellen. 

 

De BTW verhoging en het beëindigen van de salderingsregeling sprongen er uit in het debat dat verder 

echt alle kanten op ging. Dat alle wetten strak in het belastingplan zijn genaaid bevielen de SGP en 

D66 niet, SGP diende er bijvoorbeeld een motie over in. Het kabinet hoopte dat juist de combinatie 

ervoor zorgt dat fracties zich gedwongen voelen met het gehele pakket in te stemmen. Er waren al 

eerder signalen van Kamerleden en Senatoren dat niet te doen, de SGP dreigde ermee tijdens het 

debat waarmee het kabinet klem zat. Er was dan in de Senaat geen meerderheid over rechts of links 

meer waarmee het hele Belastingplan van tafel kon worden geveegd. Wat ook weer niet de bedoeling 

was van de gehele oppositie dus de uitkomst van dit armpje drukken was ongewis.  

 

Btw-verhoging 

Alle media hebben er al over bericht dus dit is voor u als lezer waarschijnlijk oud nieuws.  

Het kabinet wilde onder meer hotels, logies, cultuur, boeken en sport onder het hoge btw-tarief van 21 

procent belasten in plaats van het lage tarief van 9 procent. Een onzalig plan, vindt Vijlbrief (D66). Hij 

vreest dat minder mensen gaan sporten en lezen en dat boekhandels en kranten medewerkers moeten 

ontslaan. 

Van Dijk (CDA) roept op om de btw-verhoging terug te draaien en op zoek te gaan naar een 

alternatieve dekking. Daarbij moet volgens haar ingezet worden op vereenvoudiging van het 

belastingstelsel en op het terugdringen van de regeldruk voor ondernemers. Het CDA denkt dat 

honderdduizenden Nederlanders waarschijnlijk hun sportabonnement gaan opzeggen als gevolg van 

https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18383&did=2024D43906
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18384&did=2024D43907
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18385&did=2024D43908
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18386&did=2024D43909
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18387&did=2024D43910
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18388&did=2024D43911
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18389&did=2024D43912
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18390&did=2024D43913
https://nos.nl/artikel/2543726-tweede-kamer-steunt-btw-verhogingen-ondanks-felle-kritiek-van-oppositie
https://nos.nl/artikel/2543726-tweede-kamer-steunt-btw-verhogingen-ondanks-felle-kritiek-van-oppositie
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deze prijsverhoging van meer dan 10%. En dus ook duizenden minder zwemdiploma's per jaar, vooral 

kinderen met ouders met een lager inkomen zullen niet leren zwemmen. 

Maatoug van GLPvdA vraagt zich af waar alle beleidsdoelen zijn gebleven op sport en cultuur. Ook 

vreest zij dat de lokale politiek minder gevolgd wordt als regionale kranten omvallen. Vermeer van BBB 

waagt dat te betwijfelen gezien hun winsten. Grinwis van de CU vindt de verhoging willekeur.  

 

De afloop is bekend. Het hele belastingplan is aangenomen met ‘de afspraak’, ‘de verplichting’, ‘een 

herenakkoord’ én een aangenomen motie om de btw verhoging in het Belastingplan nu aan te nemen 

en een alternatieve dekking te vinden voor sport en cultuur in het voorjaar. De btw verhoging staat 

gepland voor 2026 dus dat zou in principe voldoende tijd kunnen geven. De btw verhoging gaat door 

voor hotels en logies omdat daar geen bezwaar tegen is. Probleem is echter dat D66 al weken vergeefs 

bezig was een meerderheid te vinden voor een alternatieve dekking. Nu wordt de bal (ook) bij CDA, 

CU, D66 en SGP gelegd om met de vier coalitiepartijen alsnog een meerderheid voor een alternatieve 

dekking te vinden. Lukt het niet dan blijft de aangenomen wet aangenomen. 

 

Klimaat en energie 

Het kabinet faalt in het halen van klimaatdoelen en steekt ondertussen geld en aandacht in alles wat 

ons zieker en onveiliger maakt, oordeelt Kostić (Partij voor de Dieren). Vervuilers zouden moeten 

betalen in plaats van de hele samenleving. 

Koekkoek (Volt) vraagt om de halvering van de vrijstelling voor groen beleggen terug te draaien. 

Daarmee kunnen juist projecten worden gestimuleerd die een positieve bijdrage leveren aan klimaat, 

milieu en natuur. 

Van Vroonhoven (NSC) noemt het afschaffen van de salderingsregeling logisch. Ze pleit wel voor 

kosteloze opzegging van energiecontracten voor zonnepaneeleigenaren en voor een verbod op het in 

rekening brengen van terugleverkosten. 

 

Beëindigen van de salderingsregeling 

Enkele jaren geleden heeft de VNG zich in een brede 

coalitie tegen het stoppen van de salderingsregeling 

gekeerd. De inzet van het vorige kabinet was een 

geleidelijke afbouw zonder alternatieve stimulering 

daarna. De lobby slaagde. Maar het levert niets op 

omdat het huidige kabinet de regeling in het geheel 

wil stopzetten in één keer. Ook nu is er geen 

alternatieve stimulering voor handen. De markt voor 

zonnepanelen is inmiddels ingestort en vele 

installateurs hebben al geen baan meer. 

Berekeningen laten zien dat huurders erop achteruitgaan omdat de huurverhoging hoger is dan de 

baten bij panelen. Bij de begrotingsbehandeling KGG spraken Kamerleden al van jojo beleid. 

 

Voorafgaand aan het debat heeft de brede coalitie (zonder VNG) een petitie aangeboden dat de 

panelen moeten blijven lonen. Op 9 november is er op initiatief van Vereniging Eigen Huis een 

advertentie geplaatst in het NRC waar de VNG wel aan meedeed. 

https://www.nu.nl/klimaat/6313117/nieuwe-coalitie-wil-salderingsregeling-zonnepanelen-alsnog-schrappen-in-2027.html
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In de beantwoording kwamen de ministers er niet op terug. In 

enkele brieven hebben ze gereageerd op de tien ingediende 

amendementen met een hele technische uitleg over 

energieprestatievergoedingen, terugleveringsvergoedingen, 

modelcontracten, strijdigheden met Europese richtlijnen die 

moeilijk is samen te vatten. In de brief vn het kabinet zijn 

toezeggingen gedaan en is een toelichting gegeven in een 

beslisnota.  

 

Er zijn maar liefst zeven amendementen op aangenomen. Zie bij 

‘stemmingen’. 

 

 

 

 

 

 

Huurtoeslag 

Dijk (SP) hekelt het met een jaar uitstellen van de verhoging van de huurtoeslag voor sociale huurders. 

Hij voegt eraan toe dat er bovendien meer nodig is gezien de grootste huurstijging in 30 jaar. Hij wil 

voorkomen dat mensen in grote problemen komen. 

Maatoug wil weten hoeveel mensen erop achteruit gaan door de verlaging van de algemene 

heffingskorting en de huurtoeslag.  

 

Minister Van Heijum wist het niet want de effecten van de verlaging van de algemene heffingskorting en 

de huurtoeslag hangt in de eerste plaats af van de persoonlijke situatie van het hebben van een 

partner, het inkomen en de hoogte van de huur. Later in het debat zei minister Keijzer dat 20% van de 

1,5 miljoen huurtoeslagontvangers erop achteruitgaan waarvan 2.500 huurtoeslagontvangers meer dan 

€30 in de maand. Dat vindt zij een heel klein aantal, ze vindt dat mensen maar meer moeten gaan 

werken. Het zal niet verbazen dat de SP hier anders naar kijkt.  

 

Er zijn zeven amendementen op ingediend waarvan zes van de SP. Één SP amendement is 

aangenomen dat binnen twee jaar na de inwerkingtreding van de wet de doeltreffendheid en de 

effecten in de praktijk worden geëvalueerd met nadruk op de invloed van dakloosheid. 

 

Warmtenetten 

Alleen het CDA wil weten wat de gevolgen van fiscale maatregelen voor warmtebedrijven zijn met de 

zorg dat de hogere kosten voor warmtebedrijven ten koste gaan van investeringen in onder andere 

verduurzaming. De fractie heeft een motie ingediend om beter inzichtelijk te maken hoe groot het 

probleem is en te verkennen welke mogelijkheden er zijn om hier iets aan te doen. De ministers zijn 

hier niet op teruggekomen. Er is een motie op aangenomen. 

 

Ingediende moties 

U kan hier alle moties terugvinden. Deze gingen alle kanten op, van de verbruiksbelasting op e-

sigaretten sappen en melkdranken, bedrijfsopvolging, nieuw systeem van innovatiekredieten tot aan het 

‘fonds voor gemene rekening’ en de waardering voor aandelenopties. Inmiddels is er al over gestemd, 

https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43195
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43196
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43196
https://www.taxlive.nl/nl/documenten/nieuws/huurtoeslag-gaat-pas-jaar-later-voor-iedereen-omhoog/#:~:text=Het%20kabinet%20stelt%20de%20voorgenomen,nu%20pas%20in%20per%202026.
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/plenaire_vergaderingen/details/activiteit?id=2023A03755
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u kunt de aangenomen moties terugvinden onder het kopje stemmingen met een selectie op de btw, 

huurtoeslag en salderingsregeling en een uitstapje op moties over gezondheid en verduurzaming. 

 

Amendementen 

Er worden bij de behandeling van het Belastingplan 2025 10 wetten gewijzigd. Tien keer mogelijkheden 

voor amendementen. Volgens Kamerlid Vlottes van de PVV in een interruptie zijn het er 97. Ze zijn 

geteld, het waren er 54. Nog steeds erg veel. Dat komt waarschijnlijk ook omdat een amendement op 

een begroting zo geschreven is. Een technische wetswijziging vraagt veel meer tijd en kennis van een 

Kamerlid. 

Wetgevingsoverleg Cultuur 

Maandag 11 november hield de commissie OCW een wetgevingsoverleg Cultuur met minister Bruins. 

Vanuit de Tweede Kamer waren Mohandis (GroenLinks-PvdA), Van der Velde (PVV), Rooderkerk 

(D66), Van der Wal (VVD), Krul (CDA), Hertberger (NSC), Beckerman (SP), Van Zanten (BBB) en Van 

Houwelingen (FvD) aanwezig. 

  

Voorafgaand aan het wetgevingsoverleg had de VNG, samen met het IPO, aandacht gevraagd voor 

een drietal punten:  

Gestructureerd overleg tussen kabinet en medeoverheden over cultuur; 

Het tegengaan van de stapeling van lastenverzwaring voor de cultuursector; 

Een landelijke regeling voor een gestructureerde aanpak van grote monumenten. 

  

Meerdere leden maken zich zorgen over verschaling van het aanbod in de cultuursector. Met name de 

btw-verhoging hield de gemoederen de afgelopen maanden bezig. Dit is overigens een punt dat bij het 

belastingplan en dus de financieel woordvoerders op het bordje ligt. Wel vragen verschillende leden de 

minister om alsnog een impactanalyse van de maatregel uit te voeren. De minister wil geen eigen 

impactanalyse uitvoeren maar zegt wel toe een rapport van Kunsten’92 te willen valideren. 

  

Financiën 

Mohandis bijt de spits af en begint ook meteen over de onzekere gemeentefinanciën. Hij maakt zich 

zorgen over het lokale cultuuraanbod. Cultuur is een bovenwettelijke taak, door bezuinigingen moeten 

gemeenten moeilijke keuzes maken en dat zal ten koste gaan van de bovenwettelijke taken zoals het 

lokale cultuuraanbod. Rooderkerk en Beckerman noemen de stapeling, die we ook in onze inbreng 

hebben genoemd, van lastenverzwaringen voor de culturele sector. Het betreft niet alleen de btw-

verhoging maar ook de verhoging van de kansspelbelasting en de beperking van de giftenaftrek, die 

een grote impact hebben op de bijdrage die particulieren en sponsoren aan cultuur kunnen leveren en 

daarmee op de cultuursector in zijn geheel. Beckerman vindt dat het kabinet cultuur weer iets elitairs 

maakt omdat juist de mensen met een kleine portemonnee worden getroffen door de 

cultuurbezuinigingen. 

  

Van der Wal wil dat de minister bespaart op de lastenkant. Het indienen van aanvragen kost veel tijd en 

geld, bespaar hierop en investeer dat in cultuur aldus Van der Wal.  Ze ziet ook veel regeldruk, ook aan 

kant van lokale overheden en vraagt de minister hierover het gesprek aan te gaan met de VNG. Krul en 

Van Zanten sluiten hierbij aan. De minister laat weten hierover met de VNG in gesprek te zullen gaan. 

  

Hertzberger zegt de btw-verhoging vreselijk te vinden maar ze ziet geen andere mogelijkheid. We vindt 

ze dat gekeken kan worden naar een (her)verdeling van de schaarse middelen. 

https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/plenaire_vergaderingen/details/activiteit?id=2024A07982
https://www.cultuurfonds.nl/bezuinigingen-op-kunst-en-cultuur-zorgen-voor-kaalslag
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Minister Bruins ziet ook een stapeling van maatregelen die de cultuursector treft maar daar staat 

koopkrachtstijging tegenover. Daarom vindt hij het wel te verantwoorden. Ook wil hij niet spreken van 

een bezuiniging want er gaat nagenoeg evenveel geld naar de culturele sector als de afgelopen twee 

kabinetten.  

 

BIS 

Wat betekent de korting op de BIS voor de regionale spreiding, vraagt Mohandis. Hij refereert eraan dat 

de cultuursector niet alleen met btw-verhoging krijgen te maken maar dat het klap op klap is. Van der 

Velde vraagt de minister om voor een volgende periode voor een rechtvaardigere verdeling van de BIS-

gelden te zorgen. Ook Rooderkerk en Hertzberger maken zich zorgen over de regionale spreiding. 

Hertzberger vindt het verschil tussen de Randstad en de regio te groot en vindt dat met rijksfinanciering 

juist de regio moet worden geholpen. Ook Beckerman en Van Zanten vinden de verschillen te groot. 

Van Zanten wil een evenredige verdeling van de cultuurmiddelen over de regio. 

 

Rooderkerk en Van der Wal vinden dat de 4-jaarlijkse cyclus van de BIS te veel onzekerheid geeft en 

vraagt de minister of deze naar een periode van 6 jaar kan. 

  

De minister zegt de adviezen van de Raad voor Cultuur te hebben overgenomen en samen met de 

vorige kamer en kabinet is het proces rondom de BIS ingericht. Hij wil nu niet ingrijpen omdat hij vindt 

dat politiek zich dan in cultuur mengt. Hij vindt het “kaartje” over de geografische spreiding een 

vertekent beeld geven omdat bijvoorbeeld de Rijksmusea er ook in staan en die kan je niet verplaatsen. 

De BIS is aangepast naar de wensen van de Kamer. Wil je toch dat meer geld vanuit de BIS naar de 

regio gaat dan moet je de weging voor de regio nog zwaarder maken. Maar dat is dan voor de 

volgende ronde in 2029. Hij gaat nu niets aanpassen en ook geen budgetten herverdelen. 

  

Bibliotheken 

Gemeenten krijgen met de SPUK Bibliotheken middelen voor bibliotheekvoorzieningen in alle 

gemeenten. Meerdere leden maken zich zorgen over de kleine gemeenten waar nog geen 

bibliotheekvoorzieningen zijn en vragen de minister hierover in gesprek te gaan met de VNG. Minister 

Bruins laat weten dat juist de SPUK Bibliotheken ervoor is om te zorgen dat er overal, ook in kleine 

gemeenten, bibliotheekvoorzieningen zijn. De SPUK moet ervoor zorgen dat gemeenten zich kunnen 

voorbereiden op hun zorgplicht voor bibliotheken. 

  

Kaderwet Cultuur 

Rooderkerk pleit voor een kaderwet Cultuur en wil daarin een zorgplicht voor gemeenten. Ze maakt 

zich zorgen over het feit dat gemeenten met veel bezuinigingen te maken krijgen en dat dit ten koste 

zal gaan van cultuur omdat gemeenten eerst de wettelijke taken zullen invullen. Daarom is ze op zoek 

naar een zorgplicht voor cultuur. Minister Bruins wil daarmee oppassen. Gemeenten hebben zelf 

gezegd geen taken zonder knaken. Hij snapt dat en ziet daarom niets in een zorgplicht. Wel wil hij de 

samenwerking verder verbeteren. 

  

Moties en oordeel minister 

• Motie van de leden Mohandis en Rooderkerk over onderzoeken of er een oplossing geboden kan 

worden voor de 57 organisaties die ondanks een positief advies geen subsidie krijgen. Ontraden. 

De minister wil wel met de VNG in gesprek over de frictiekosten. 

https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43122
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• Motie van de leden Van der Velde en Van Zanten over vestiging van culturele instellingen buiten de 

Randstad aantrekkelijker maken bij de volgende herverdeling van de BIS-middelen. Oordeel 

Kamer.  

• Motie van de leden Van der Velde en Emiel van Dijk over maatregelen treffen die de veiligheid bij 

culturele bijeenkomsten en uitingen die vallen onder immaterieel erfgoed waarborgen. Ontraden, 

omdat het een zaak is van de lokale driehoek. 

• Motie van de leden Rooderkerk en Mohandis over onderzoeken hoe een bloeiende culturele sector 

in heel Nederland geborgd kan worden via een zorgplicht voor cultuur. Na aanpassing Oordeel 

Kamer. De minister wil in gesprek met de VNG en het IPO over wat nodig is om een bloeiende 

culturele sector beter te borgen en te stimuleren binnen de huidige kaders en middelen.  

• Motie van de leden Van der Wal en Mohandis over binnen de bestaande budgettaire kaders een 

oplossing vinden voor het door laten gaan van het garantiefonds voor de bevrijdingsfestivals. 

Oordeel Kamer. 

• Motie van het lid Van der Wal c.s. over de termijn van de culturele basisinfrastructuur verlengen 

naar zes jaar en onderzoeken hoe de aanvraagprocedure vereenvoudigd kan worden. Oordeel 

Kamer. 

• Motie van het lid Van Zanten over onderzoeken waarom de geografische spreiding van 

cultuursubsidies over Nederland achterblijft. Ontraden, omdat de minister dit pas kan meenemen bij 

de procedure voor 2029. 

• Motie van het lid Beckerman over onderzoek naar de effecten van korting op het Gemeentefonds 

en verhoging van de btw voor de kunst en cultuur voor armere gemeenten en lagere inkomens. 

Ontraden. 

• Motie van het lid Van Houwelingen over onderzoeken hoe BIS-gelden via de provincies verdeeld 

kunnen worden. Ontraden. 

  

Toezeggingen 

• Het rapport van Kunsten’92 dat ingaat op de effecten van de btw-verhoging wordt gevalideerd en 

de minister stuurt de resultaten in het eerste kwartaal van 2025 aan de Tweede Kamer. 

• De minister komt voor het einde van het jaar met een brief over de toekomst van de SPUK-regeling 

die toeziet op de witte vlekken. 

Wetgevingsoverleg: Digitalisering 

Op 11 november 2024 werd in het wetgevingsoverleg de begroting van Binnenlandse Zaken, 

Economische Zaken en Justitie en Veiligheid besproken, met een specifieke focus op digitalisering en 

de uitvoering van EU-wetgeving, zoals de Digital Markets Act (DMA), Digital Services Act (DSA) en de 

Data Governance Act (DGA). 

  

Financiering en budgetten voor digitalisering 

Er was bezorgdheid over de transparantie van de begrotingen, vooral over de kosten voor de uitvoering 

van de Europese wetgeving en het toezicht daarop. Er werd benadrukt dat er onvoldoende duidelijkheid 

was over de specifieke budgetverdeling voor zowel de nationale als lokale overheden. De Kamer vroeg 

om verbeterde financieringsmodellen en meer transparantie in de toewijzing van middelen. Het kabinet 

erkent deze uitdaging en onderzoekt mogelijkheden voor verbetering, mogelijk geïnspireerd door 

praktijken uit andere landen. Er werd gesteld dat de evaluaties van de DGA, DMA en DSA tussen 2025 

en 2027 zullen plaatsvinden, met rapportage aan de Kamer over de impact en financiering van deze 

maatregelen. 

  

https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43125
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43126
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43128
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43129
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43130
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43136
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43143
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43145
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Gemeenten en lokale overheden in digitalisering  

In het debat was er aandacht voor de digitalisering van gemeentelijke diensten en de uitdagingen die 

hiermee gepaard gaan, zoals de grote variatie tussen apps, websites en formulieren van verschillende 

overheidsinstellingen. Dit leidt tot problemen voor burgers met beperkte digitale vaardigheden. Er wordt 

gepleit voor een "gouden standaard" voor toegankelijke digitale diensten, zodat deze eenvoudiger en 

gebruiksvriendelijker worden voor bijvoorbeeld laaggeletterden en mensen met een beperking. Er is 

ook bezorgdheid over de financiering van digitale initiatieven, zoals de informatiepunten voor de digitale 

overheid (IDO’s), waarbij gemeenten door bezuinigingen vaak keuzes moeten maken over welke 

diensten behouden blijven. 

Daarnaast wordt er aandacht besteed aan de samenwerking tussen het Rijk, provincies en gemeenten 

binnen de Nederlandse digitaliseringsstrategie, met als focus de verbetering van digitale infrastructuur 

en de bescherming tegen cyberdreigingen. Er wordt gepleit voor een gezamenlijke aanpak om te 

zorgen voor betaalbaar internet en een betere digitale toegang voor kwetsbare groepen. Ook wordt er 

benadrukt dat gemeenten ondersteund moeten worden bij het ontwikkelen van digitale diensten, 

bijvoorbeeld door kennisdeling en het bieden van standaarden voor digitale toegankelijkheid, zodat 

gemeenten in staat zijn om op een efficiënte manier te digitaliseren. Kathamnn (GL-PvdA) pleitte voor 

betere samenwerking tussen gemeenten en andere instanties om digitale inclusie te bevorderen en de 

digitale kloof te dichten. Ze vroeg ook om een sociaal tarief voor internet en het hergebruik van 

overheidsapparatuur om de digitale toegankelijkheid te verbeteren. 

  

Digitalisering en duurzaamheid 

Er werd opgeroepen tot meer aandacht voor hergebruik en duurzaamheid van ICT-apparaten, met 

gemeenten die al actief zijn in initiatieven zoals het "digitaal meedoen"-pakket. Gemeenten werden 

gevraagd meer initiatieven te nemen om digitale inclusie te bevorderen, vooral voor kwetsbare 

groepen, met de steun van landelijke overheden. Er was ook een oproep voor meer financiële steun 

voor de Autoriteit Persoonsgegevens (AP) om burgers beter te beschermen tegen privacyschendingen 

en meer toezicht op het gebruik van kunstmatige intelligentie binnen overheidsdiensten. 

  

Digitalisering en veiligheid 

De samenwerking in het versterken van de digitale veiligheid kwam aan bod. Er werd aandacht 

gevraagd voor de invoering van de NIS2-richtlijn (cybersecurity) en de bescherming van 

persoonsgegevens, waarbij lokale overheden vaak achterlopen in hun voorbereiding op 

cybersecuritymaatregelen. Er werd benadrukt dat lokale overheden beter ondersteund moeten worden 

bij het verhogen van hun digitale weerbaarheid, vooral voor kleinere gemeenten die minder middelen 

hebben. Er werd gepleit voor meer regie en coördinatie in digitale veiligheid, zowel lokaal als nationaal, 

en voor de versterking van toezichthoudende autoriteiten zoals de AP. 

  

Sociale media en online bescherming van kinderen 

Er werd veel aandacht besteed het beschermen van kinderen tegen online risico’s. Er werd gepleit voor 

de implementatie van strengere regels voor social media platforms, zoals leeftijdsverificatie en 

maatregelen tegen schadelijke content, inclusief een nationale richtlijn voor het verantwoord gebruik 

van apparaten door jongeren. De VNG werd aangespoord om meldpunten voor online discriminatie en 

misbruik beter zichtbaar te maken en te professionaliseren. Verder werd er gepleit voor een 

gezamenlijke aanpak van digitale veiligheid, waarbij de VNG samenwerkt met gemeenten, scholen en 

ouders om jongeren beter te beschermen tegen de negatieve effecten van social media. 
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Toegankelijkheid en digitale inclusie 

De toegankelijkheid van overheidswebsites werd als een belangrijk punt benoemd. Sinds 2018 is het 

verplicht dat overheidswebsites toegankelijk zijn, maar veel gemeenten lopen nog achter. Er werd 

opgeroepen tot concrete acties om de digitale toegankelijkheid te verbeteren, bijvoorbeeld door het 

organiseren van bijeenkomsten met betrokkenen en het implementeren van het NL Design Systeem 

voor gebruiksvriendelijke interfaces. Gemeenten kregen steun voor initiatieven zoals "Gebruikers 

Centraal" om digitale inclusie te bevorderen, vooral voor mensen met een beperking. 

  

Nieuwe technologieën: AI en digitale autonomie 

Er werd verder gesproken over de inzet van AI en de implicaties voor gemeenten en lokale overheden. 

Het kabinet werd aangespoord om duidelijke richtlijnen te ontwikkelen voor de implementatie van AI en 

om transparantie te bevorderen in algoritmische besluitvorming. Er werd ook bezorgdheid geuit over de 

toenemende afhankelijkheid van buitenlandse techbedrijven en de beperkte digitale autonomie van 

Nederland. Het kabinet werd aangespoord om samen met lokale overheden te werken aan eigen 

digitale ecosystemen, zoals open-source alternatieven en een eigen digitale infrastructuur, om de 

afhankelijkheid van grote buitenlandse techbedrijven te verminderen. 

  

Moties ingediend tijdens het debat: 

• 36600-VII-60 Motie Ceder over verkennen op welke manier het recht op gegevensverwijdering zo 

toegankelijk mogelijk kan worden gemaakt 

• 36600-VII-61 Motie Ceder over voor het zomerreces van 2025 het probleem oplossen dat wettelijke 

vertegenwoordigers soms noodgedwongen in overtreding zijn bij DigiD-machtigingen 

• 36600-VII-62 Motie Ceder over de Europese toegankelijkheidsakte ook verwerken in relevante wet- 

en regelgeving voor zorg en onderwijs 

• 36600-VII-63 Motie Van Nispen over mogelijkheden onderzoeken om gratis internet in de minst 

welvarende wijken aan te bieden 

• 36600-VII-64 Motie Van Nispen over de financiering van IDO's op peil houden om hun continuïteit 

niet in gevaar te brengen 

• 36600-VII-65 Motie Van Nispen over in de EU met gelijkgestemde landen optrekken om kinderen 

op socialemediaplatformen te beschermen 

• 36600-VII-66 Motie Koekkoek over een deel van de middelen voor discriminatiebestrijding 

besteden aan online discriminatiemeldpunten 

• 36600-VII-67 Motie Koekkoek over inzichtelijk maken hoeveel middelen jaarlijks worden besteed 

aan producten en diensten van grote niet-Europese techbedrijven 

• 36600-VII-68 Motie Kathmann over een verplichte registratie in het Algoritmeregister voor door 

overheidsorganisaties gebruikte AI-systemen vanaf 1 februari 2025 

• 36600-VII-69 Motie Kathmann en Vermeer over onderzoeken waarom de kale prijs van internet in 

Nederland duurder is dan in andere landen 

• 36600-VII-70 Motie Kathmann over de subsidie voor Offlimits jaarlijks mee laten groeien met het 

aantal meldingen 

• 36600-VII-71 Motie Kathmann en Van der Werf over samen met NICAM een transparant en 

onafhankelijk classificatiesysteem ontwikkelen voor sociale media en grote onlineplatforms 

• 36600-VII-72 Motie Kathmann en Van der Werf over één nationale richtlijn voor verantwoorde 

schermtijd en telefoongebruik voor verschillende leeftijden 

• 36600-VII-73 Motie Van der Werf en Six Dijkstra over onderzoeken of en hoe er wettelijke 

minimumeisen kunnen worden gesteld aan personele capaciteit voor contentmoderatie bij grote 

socialemediaplatforms 

https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43160
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43161
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43162
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43163
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43164
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43165
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43166
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43167
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43170
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43171
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43172
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43173
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43174
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43175
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• 36600-VII-74 Motie Van der Werf en Kathmann over komen tot een richtlijn voor schermtijd als 

bijsluiter bij de verkoop van devices 

• 36600-VII-75 Motie Six Dijkstra en Ceder over conform het hoofdlijnenakkoord werk maken van 

een kaderwet voor autoriteiten 

• 36600-VII-76 Motie Six Dijkstra en Ceder over zich nationaal en internationaal inspannen om 

Telegram aan zijn wettelijke verplichting te houden om tegen illegale inhoud op te treden 

• 36600-VII-77 Motie Six Dijkstra en Buijsse over onderzoek naar een getrapte afbouw van digitale 

monoculturen en de inzet van SBIR-programma's voor meer digitaal autonome overheidsdiensten 

Wetgevingsoverleg Jeugd 

Maandag 11 november debatteerden de leden van de vaste commissie van VWS met de 

staatssecretarissen Karremans (VWS) en Struycken (JenV) over het onderdeel Jeugd van de VWS-

begroting. Aan het debat namen deel: Mohandis (GL/PvdA, vz.), Westerveld (GL/PvdA), Crijns (PVV), 

Paulusma (D66), Van den Hil (VVD), Stoffer (SGP), Bruyning (NSC), Ceder (CU), Rikkers-Oosterkamp 

(BBB). 

 

Het was een tam debat waarin veel verschillende onderwerpen aan de orde kwamen en veel vragen 

aan beide bewindspersonen werden gesteld. Alsof de Kamer door het voortslepen van de problemen in 

de jeugdzorg een beetje murw is geworden.  

 

Westerveld probeerde de toon te zetten met de conclusie dat kabinet en Kamer er maar niet in slagen 

om de problemen in de jeugdzorg en -bescherming voortvarend aan te pakken. Het hoofdlijnenakkoord 

en het regeerprogramma geven volgens haar weinig blijk van urgentie, de discussie over de reikwijdte 

duurt te lang (internetconsultatie voor zomerreces 2025), de behandeling het wetsvoorstel over de 

beschikbaarheid van jeugdzorg dat vijf jaar geleden is aangekondigd stokt omdat het kabinet de vragen 

uit de Kamer maar niet beantwoordt; dat staat gepland voor het kerstreces. Er wordt volgens haar veel 

beloofd maar echt prioriteit krijgt het onderwerp niet. 

 

Gekwantificeerd doel 

Moeten we dan niet een doel stellen, vroeg Ceder (CU) staatssecretaris Karremans. Dan weten we 

waar we naartoe werken en kan de Kamer de vorderingen van het kabinet beter volgen. Dat leek 

Karremans wel een goed idee, bleek in de tweede termijn. Wat hem betreft zou het streven moeten zijn 

dat in 2028 1 op de 10 kinderen nog beroep doet op jeugdzorg tegen 1 op de 7 nu. Dat vond Ceder een 

mooi streven. Via de voortgangsbrieven zal de staatssecretaris de Kamer informeren. 

 

Bezuiniging van 1 mld. 

Als het Rijk de planning van de Hervormingsagenda (HVA) zelf niet nakomt, hoe kun je dan wel 

gewoon de bezuiniging van 1 mld. vanaf 2026 inboeken, wilde o.a. Westerveld weten. Je kunt ‘de 

rekening niet gewoon bij gemeenten leggen’.  

 

Ondanks herhaaldelijk aandringen, ook van Paulusma, wilde Karremans van geen wijken weten. Hij 

‘was ook wethouder geweest en weet hoe ingewikkeld het allemaal is’, hield hij de Kamer omstandig 

voor. Maar het Rijk is niet de enige veroorzaker van vertraging en het wetvoorstel over de reikwijdte is 

nu eenmaal ingewikkeld. Zorgvuldigheid gaat voor snelheid, dat wil de Kamer ook, zo stelde 

Karremans. Zijn voornemen is dat het wetsvoorstel voor de zomer van 2025 in consultatie gaat. Hij wil 

ook afwachten wat de Deskundigencommissie te melden heeft – hij noemt dat advies ‘in de basis 

leidend’ – voordat hij het bezuinigingsdoel loslaat en uit de begroting haalt. 

https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43176
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43177
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43178
https://www.tweedekamer.nl/downloads/document?id=2024D43179
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Reikwijdtediscussie 

NSC-Kamerlid Bruyning waarschuwde wel dat de HVA geen heilige graal is en dat dit ook geldt voor 

het Toekomstscenario kind- en gezinsbescherming (TS). Dat zijn goede stappen maar er is meer nodig.  

Zij vindt het tijd om stil te staan bij de aannames achter het beleid, terug te kijken en te leren van 

keuzes in het verleden. Ze voorziet dat Kamer en kabinet anders ‘oude wijn in nieuwe zakken’ 

presenteert en wat haar betreft hebben we niets aan dat soort boemerangbeleid. Daarom hecht 

Bruyning enorm aan de afspraak in het Regeerprogramma dat de adviezen van de Raad van State en 

de Algemene Rekenkamer zwaar zullen meewegen in toekomstige besluitvorming. 

Verschillen tussen gemeenten 

Crijns ziet in de decentralisatie de oorzaak van de uitdijende jeugdzorg. De decentralisatie heeft ook 

geleid tot te grote verschillen tussen gemeenten, vinden NSC en PVV. Als het aan hem ligt gaat de 

reikwijdtediscussie hier ook wat aan verbeteren. Het kan zeker helpen, voorzag Karremans, maar 

gemeenten kunnen veel beter dan de landelijke overheid oplossingen organiseren die passen bij de 

inwoners van hun gemeente.  

 

Bewezen effectieve behandelingen 

Van den Hil (VVD) op haar beurt hoopt dat de reikwijdtediscussie ook zal leiden tot minder niet-

effectieve behandelingen. Ook daar zag de staatssecretaris wel kansen toe. Toch temperde hij de 

verwachtingen een beetje. Er komt wel een ‘beter niet doen lijstje’ maar in de Wet Reikwijdte gaat hij 

geen behandelingen verbieden. 

 

Integrale aanpak 

Problemen van kinderen hebben vaak hun oorsprong op andere terreinen, was ook de analyse van 

andere Kamerleden en de bewindspersonen. Met meer geld gaan we de problemen niet oplossen, 

concludeerde staatssecretaris Karremans. 

 

O.a. Van den Hil wees op de noodzaak om bij het terugdringen van de toenemende vraag naar 

jeugdzorg oog te hebben voor een integrale, domein overstijgende aanpak. Onderwijs, een woning, 

voldoende inkomen, ggz-zorg voor ouders met psychische problemen. Het zijn allemaal zaken die 

problemen bij kinderen en jongeren veroorzaken en dus ook kunnen voorkomen.  

Ook hier was iedereen het wel weer over eens. Karremans verwees in dit kader naar het convenant dat 

het Rijk met de VNG heeft gesloten om te komen tot sterke wijkteams. Dat gebeurt al in een aantal 

gemeenten en de resultaten vindt hij hoopgevend. 

 

Maar als het dan zo belangrijk is, waarom bezuinigt het kabinet dan op zaken die jeugdzorg 

voorkomen: preventie, sport, cultuur, onderwijs en andere relevante zaken die we zo belangrijk vinden, 

vroegen Westerveld en Paulusma de bewindslieden. Juist kinderen in de meest kwetsbare positie 

worden hier de dupe van.  

 

Karremans vond dat het wel meeviel; er is ‘hier en daar wat bezuinigd’. Met de manier waarop hij de 

bezuinigingen invult probeert hij vooral te snijden in overhead en andere dingen waar jongeren niets 

van merken. Bovendien krijgen gemeenten 150 mln. voor IZA en dat gaat toch ook over preventie? Dat 

hij daarbij de btw-verhoging op sport, schoolboeken en cultuur over het hoofd zag en zich beperkte tot 

zijn eigen departement leidde niet tot vervolgvragen.  
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Echtscheidingen 

Van den Hil en Ceder herhaalde maar eens dat ouders in de eerste plaats verantwoordelijk zijn voor de 

opvoeding en zorg voor hun kinderen. Dat vond Stoffer (SGP) ook maar echtscheidingen zijn vaak een 

bron van ellende, hield zij zijn collega’s en bewindslieden voor. Ceder stelde het nog wat scherper: 

‘Relaties vinden we iets van achter de voordeur maar de gevolgen van echtscheidingen worden wel 

afgewenteld op de samenleving’. 

Daarom wil Stoffer via een amendement dat het kabinet middelen ter beschikking stelt voor het 

vergoeden van relatieversterking voor ouders met kinderen. De kosten zouden ouders nu te vaak 

weerhouden om hulp te zoeken. Wat Karremens betreft is ondersteuning van ouders echter een taak 

voor gemeenten, waar ze voldoende geld voor ontvangen. Hij ontraadde daarom het amendement. 

Mentaal welzijn 

Met afschuw spraken Kamerleden over de suïcidepogingen van jongeren en er waren volop zorgen 

over de mentale gezondheid van jongeren. Maar iedereen was het er wel over eens dat tegenslag bij 

het leven hoort. 

 

Dat we jongeren en kinderen te veel beschermen en zo niet leren omgaan met tegenslagen, zoals 

Ceder (CU) opmerkte, kon op instemming van Karremans rekenen. Een betere weerbaarheid van de 

jeugd was niet voor niets een van de doelen van de HVA. Maar daarin hanteert de samenleving wel 

een dubbele norm, vond Ceder. In de echte wereld beschermen we jongeren tegen de verleidingen van 

alcohol, roken en gokken terwijl we hen in de online wereld nauwelijks beschermen. En dat is ook weer 

niet de bedoeling. Het kabinet gaat nu – ook in Europees verband - kijken hoe jongeren online beter 

kunnen worden beschermd. 

 

Kinderrechten 

Westerveld meldde dat ze echt boos is over de schending van kinderrechten. Ook Bruyning maakte 

zich hier hard voor. Als voorbeeld noemde Westerveld het gesprek aan passend onderwijs van 

kinderen en jongeren die in een instelling verblijven. Ook is wat haar betreft de rechtspositie van 

kinderen in gesloten instellingen niet verbeterd omdat instellingen zich niet aan de regels houden. 

Staatssecretaris Karremans gaat zich er hard voor maken maar wilde niets beloven. Hij gaat z’n best 

doen. 

 

18-/18+ 

PVV, NSC en BBB maken zich zorgen over de overgang van jongeren die 18 jaar worden. Volgens 

Bruyning is dat ‘geen feestje’. Crijns stelt dat het voor velen onmogelijk is om dan al op eigen benen te 

staan, jongeren raken dakloos en verdwijnen van de radar. Wat hem betreft moet de ‘Big 5’1 op orde 

zijn en (een deel van) de oplossing is volgens hem dat jongeren zich al op hun 17de moeten kunnen 

inschrijven bij een woningbouwcorporatie. 

 

BBB-Kamerlid Rikkers ziet de oplossing in de omgekeerde toets. Wat haar betreft zou het uitgangspunt 

moeten zijn dat hulp gewoon doorloopt als je 18 wordt tenzij er redenen zijn om de hulp te stoppen. De 

hulp te snel stoppen vindt ook Bruyning een slecht idee omdat het risico groot is dat jongeren 

terugvallen in oude problemen en alle inspanning dan weer verloren gaan. 

 

 
1 Big 5: de basis voor zelfstandigheid van jongvolwassenen bestaan uit vijf pijlers: wonen, inkomen, 
welzijn, school&werk en support. 
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Karremans houdt vast aan de werkwijze waarvoor is gekozen: het toekomstgesprek. De omgekeerde 

toets leidt af van waar het over moet gaan: de toekomst. Bovendien verschuif je het probleem naar 

iemands 21ste verjaardag. Wel gaat hij met gemeenten spreken over de tijdige toepassing van het 

toekomstgesprek. En met minister Keijzer gaat hij bespreken of jongeren zich al iets eerder kunnen 

inschrijven voor een sociale huurwoning. 

 

Afbouw gesloten jeugdzorg 

De afbouw van de gesloten jeugdzorg stond in het debat niet ter discussie maar kan – in de woorden 

van Crijns – alleen als er voldoende alternatieven zijn en dat kost tijd en geld. Daarom heeft de PPV’er 

zorgen over de tussenperiode en de zorg voor specifieke groepen. Hij en de andere Kamerleden 

werden echter op hun wenken bediend. Tijdens het debat maakt het kabinet met een persbericht 

bekend dat het 176 mln. euro extra uittrekt voor alternatieven voor de gesloten jeugdzorg. Ook is er 

landelijke regie waardoor het goed zou moeten gaan, volgens Karremans. Ook voor specifieke 

groepen.  

 

De staatssecretaris bezocht onlangs Zetten en zag hoe daar ‘jongeren die niet te mixen zijn in een 

open setting’ in kleine groepen werden opgevangen. Van den Hil en Ceder vroegen zich af of dit wel 

een (financieel) houdbare oplossing is en of het niet te veel uitgaat van ‘maakbaarheidsdenken’. Je 

kunt niet alles bij professionals neerleggen. Het Rijk heeft hier ook een verantwoordelijkheid, vond Van 

den Hil. Desalniettemin denkt Karremans dat in goed overleg en met maatwerk er wel een mouw aan te 

passen is. 

 

Regionale veiligheidsteams (rvt’s) 

De keuze om het stelsel van de jeugdbescherming op de schop te nemen en om te vormen tot 

regionale veiligheidsteams (rvt’s) leidde niet tot erg veel weerstand. Wel werd de vraag gesteld of dat 

wel nodig was en niet tot onnodig gedoe zou leiden.  

 

Staatssecretaris Struycken was echter kristalhelder: de nadelen van het estafettemodel zijn te groot en 

belemmeren de gewenste integrale aanpak. Daarom is ingrijpen noodzakelijk. Daar viel niet aan te 

tornen. Hij vond het wel noodzakelijk dat gemeenten komen tot sterke lokale teams die opgewassen 

zijn tegen hun taak. Verder verdedigde hij de keuze om de jeugdreclassering wel landelijk te 

organiseren. De staatssecretaris gaat nu aan de slag om de plannen verder uit te werken en de 

benodigde middelen te regelen. Dan kan hij ook meer duidelijkheid geven over de proeftuinen. 

 

Struycken ziet ook kans om afglijpen van jongeren richting criminaliteit beter aan te pakken. Omdat 

kinderen en jongeren nu eerder en beter in beeld komen kan al eerder worden ingegrepen. Zeker 

wanneer gebruik wordt gemaakt van Preventie met Gezag en eerder het gesprek met ouders 

plaatsvindt. Zo hoop hij ook het aantal jongeren met een hoog forensisch profiel te verminderen. 

 

Op 5 december debatteert de Kamer met staatssecretaris Struycken nog uitgebreid over de 

jeugdbescherming. Enkele Kamerleden gaven al aan dat zij dan verder willen praten over de periode 

die nodig is om de wetwijziging voor te bereiden en met de Kamer te bespreken. Dan zal ook aandacht 

zijn voor de juridische basis voor de proeftuinen. 

 

  

https://www.rijksoverheid.nl/actueel/nieuws/2024/04/04/20-gemeenten-extra-gesteund-in-aanpak-van-jeugdcriminaliteit
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Amendementen en Moties  

Amendement 

• Amendement van het lid Stoffer over middelen voor een subsidieregeling relatieversterking partners 

met kinderen (Ontraden) 

Over het amendement wordt begin december gestemd, als alle begrotingswetten in stemming komen. 

 

Moties 

• Motie van het lid Westerveld over organisaties voor jongeren in een kwetsbare positie faciliteren en 

structureel financieel ondersteunen – Ontraden;  

• Motie van het lid Westerveld over ervoor zorgen dat er uiterlijk over een jaar geen tekortkomingen 

meer zijn waarbij kinderrechten worden geschonden – Oordeel Kamer (inspanningsverplichting); 

• Motie van het lid Westerveld over voor de zomer in kaart brengen hoe standaard rechtsbijstand aan 

minderjarigen bij kinderbeschermingsmaatregelen vorm kan krijgen – Oordeel Kamer; 

• Motie van het lid Westerveld over structureel beleid maken van de pilot met kosteloze 

rechtsbijstand bij kinderbeschermingsmaatregelen – Oordeel Kamer; 

• Motie van het lid Crijns over de verwijsindex in de Jeugdwet behouden en doorontwikkelen tot een 

breder zorgsignaalinstrument – Ontraden; 

• Motie van het lid Crijns over onderzoeken of jongeren uit problematische thuissituaties zich vanaf 

17 jaar kunnen inschrijven bij woningbouwverenigingen – Oordeel Kamer; 

• Motie van het lid Crijns over voormalig jeugdzorgpersoneel verleiden weer in de zorg te komen 

werken – Overgenomen; 

• Motie van het lid Crijns over met gemeentes een plan ontwikkelen voor meer uniformiteit in de 

eisen die aan zorgaanbieders binnen de jeugdzorg worden gesteld – Oordeel Kamer; 

• Motie van de leden Stoffer en Ceder over maatregelen om uitholling van het recht op keuzevrijheid 

en identiteitsgebonden jeugdzorg tegen te gaan – Oordeel Kamer; 

• Motie van het lid Van den Hil c.s. over gemeenten ondersteunen om ervoor te zorgen dat 

wachttijden worden aangepakt en hulp bij de meest kwetsbaren terechtkomt – Oordeel Kamer; 

• Motie van het lid Ceder over een integrale visie op de toekomst van onze kinderen die de 

verantwoordelijkheid van de overheid schetst op in ieder geval de terreinen wonen, onderwijs, 

klimaat en zorg – Ontraden (er komt al o.a. een Nationale Jeugdstrategie);  

• Motie van het lid Bruyning c.s. over onderzoek naar een warme overdracht als standaardprocedure 

en implementatie van de Big Five als essentiële voorwaarde voor het afbouwen van jeugdzorg – 

Oordeel Kamer; 

• Motie van het lid Bruyning over de visie uit de programma's Hervormingsagenda Jeugd en 

Toekomstscenario kind- en gezinsbescherming laten aansluiten bij de behoeften en uitdagingen 

van de doelgroep – Oordeel Kamer; 

• Motie van de leden Bruyning en Ceder over het opzetten van een platform waar 

ervaringsdeskundigen op het gebied van jeugdbeleid kunnen bijdragen aan beleidsvorming en 

beleidsevaluatie – Oordeel Kamer. 

Over de moties wordt op dinsdag 19 november gestemd. 

[met dank aan Jos Stuart van de gemeente Utrecht] 

 

  

https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42920&did=2024D42920
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42920&did=2024D42920
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43239&did=2024D43239
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43239&did=2024D43239
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43240&did=2024D43240
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43240&did=2024D43240
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43241&did=2024D43241
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43241&did=2024D43241
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43242&did=2024D43242
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43242&did=2024D43242
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43243&did=2024D43243
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43243&did=2024D43243
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43244&did=2024D43244
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43244&did=2024D43244
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43245&did=2024D43245
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43245&did=2024D43245
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43246&did=2024D43246
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43246&did=2024D43246
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43247&did=2024D43247
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43247&did=2024D43247
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43248&did=2024D43248
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43248&did=2024D43248
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43249&did=2024D43249
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43249&did=2024D43249
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43249&did=2024D43249
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43250&did=2024D43250
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43250&did=2024D43250
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43251&did=2024D43251
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43251&did=2024D43251
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43251&did=2024D43251
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43252&did=2024D43252
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43252&did=2024D43252
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43252&did=2024D43252
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Mondelinge vragen CDA over problemen gemeenten met arbeidsmigranten 

Dinsdag 12 november 2024 stelde CDA-Kamerlid Krul mondelinge vragen aan minister Van Hijum 

(SZW) over wat het kabinet doet om gemeenten te helpen in de aanpak van problemen met 

arbeidsmigranten. Dit naar aanleiding van een bericht van de NOS. 

 

Arbeidsmigranten die gedwongen in een verlaten casino wonen, enclaves die bivakkeren onder 

viaducten en groepen arbeidsmigranten die rondom stations wonen: gemeenten worstelen steeds 

meer met arbeidsmigranten, benadrukt Krul. Een van de problemen is dat arbeidsmigranten vaak niet 

ingeschreven staan in de Basisregistratie Personen (BRP) en daardoor onder de radar verdwijnen. Hij 

eist actie van het kabinet. 

 

De omstandigheden waarin arbeidsmigranten werken en wonen zijn soms inhumaan, erkent de 

minister. Het kabinet komt deze week met een brief over de aanpak van uitbuiting en misstanden. Voor 

de pilot opvang zullen in 2025 nog middelen beschikbaar zijn. Verder wordt in de brief ingegaan op de 

aanbevelingen uit het rapport-Roemer. Van Hijum heeft regelmatig overleg over arbeidsmigratie met 

afzonderlijke gemeenten en met de VNG. De minister onderstreept dat de registratie van 

arbeidsmigranten beter moet. Naar aanleiding van eerdere vragen vanuit de Kamer bekijkt hij daarom 

of een registratieplicht mogelijk is. Van Hijum stelde nadrukkelijk dat het wetsvoorstel Toelating 

terbeschikkingstelling van arbeidskrachten (Wtta) niet is vertraagd maar de uitvoering is nog 

onvoldoende geregeld. Op korte termijn wil de minister in ieder geval verdere uitbreiding van de 

arbeidsinspectie, verhoging boetes, strafrechtelijke aanpak, en mogelijk een uitzendverbod. 

[gebaseerd op www.tweedekamer.nl] 

 

Commissiedebat Laaggeletterdheid 

Op woensdag 13 november debatteerde de vaste Kamercommissie OCW met staatssecretaris Paul 

over laaggeletterdheid. De VNG heeft, samen met Divosa, de MBO Raad, de NRTO, de FNV, Stichting 

ABC en Stichting Lezen en Schrijven in een brief aan de Kamercommissie aandacht gevraagd voor 

structureel toereikende financiering en een meerjarige visie op laaggeletterdheid. Jarenlang is 

geïnvesteerd in een landelijke en regionale basisinfrastructuur, waarin gemeenten en partners 

samenwerken om laaggeletterden te bereiken en te begeleiden. Die infrastructuur dreigt te verdwijnen 

onder de aangekondigde bezuinigingen. Ook zullen de bezuinigingen van het kabinet leiden tot meer 

kansenongelijkheid en uitsluiting, waardoor mensen met laaggeletterdheid steeds verder achterop 

raken en de kloof in onze samenleving groeit.  

  

Pijpelink (GroenLinks-PvdA) stelt ook dat laaggeletterdheid meer is dan niet kunnen lezen of schrijven. 

Laaggeletterdheid is ook eenzaamheid, isolement, je niet volwaardig voelen. Het heeft een grote impact 

op het dagelijks leven, op welvaart, gezondheid en geluk aldus Pijpelink. Kisteman (VVD) zegt dat 

kunnen lezen en schrijven nodig is om mee te kunnen doen in de samenleving en belangrijk is voor de 

economie. Hij vindt dat werkgevers ook een rol hebben om werknemers te helpen. Een Leven Lang 

Ontwikkelen gaat wat de VVD betreft ook over lezen en schrijven. Werkgevers kunnen O&O fondsen 

hiervoor inzetten maar weten ze dat wel vraagt hij de staatssecretaris. Soepboer (NSC) ziet er ook wel 

wat in om werkgevers beter te betrekken.  

  

De staatssecretaris vindt 2,5 miljoen laaggeletterden veel te hoog. Ze erkent dat als je niet goed kan 

schrijven, lezen of rekenen je niet volwaardig mee kan doen. Ze vindt de aanpak laaggeletterdheid dan 

ook een brede verantwoordelijkheid van onderwijs, overheden en bedrijfsleven.  

https://nos.nl/nieuwsuur/artikel/2543627-gemeenten-problemen-met-arbeidsmigranten-nemen-alleen-maar-toe
https://nos.nl/nieuwsuur/artikel/2543627-gemeenten-problemen-met-arbeidsmigranten-nemen-alleen-maar-toe
https://nos.nl/nieuwsuur/artikel/2543627-gemeenten-problemen-met-arbeidsmigranten-nemen-alleen-maar-toe
https://www.rijksoverheid.nl/documenten/rapporten/2020/10/30/tweede-advies-aanjaagteam-bescherming-arbeidsmigranten
http://www.tweedekamer.nl/
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D66 (Rooderkerk) en GroenLinks-PvdA missen ambitie, zoals bijvoorbeeld de ambitie om over 5 tot 10 

jaar een halvering van het aantal laaggeletterden te zien. De staatssecretaris staat wat huiverig 

tegenover harde doelstelling. De groep waar het omgaat fluctueert want het heeft ook te maken met 

demografische samenstelling. Daarnaast vindt ze dat gemeenten de regie hebben over hun eigen 

lokale doelstellingen. Uiteraard is het streven altijd nul zegt Paul, maar er is heel veel nodig om daar te 

komen. Ze vindt het voor nu belangrijker om te kijken waar de belemmerende factoren zitten. 

  

Financiën 

Rooderkerk (D66) maakt zich zorgen over de stapeling aan bezuinigingen die van invloed zijn op de 

geletterdheid. Ze noemt de btw-verhoging, bezuinigingen op het onderwijs in het algemeen én de 

bezuinigingen op de aanpak van laaggeletterdheid. Ze vraagt de staatssecretaris ervoor te zorgen dat 

gemeenten voldoende middelen en de kaders krijgen om te zorgen voor basisvaardigheden voor 

laaggeletterden. Pijpelink vindt het huidige budget voor volwassenonderwijs al ontoereikend en vindt 

het daarom onbegrijpelijk dat het budget nog verder wordt verlaagd. Ook zei noemt de stapeling van 

maatregelen, waaronder de btw-verhoging. 

Kisteman wil weten of het geld voor de aanpak Laaggeletterdheid wel efficiënt wordt besteed? Hij 

vraagt of gemeenten wel van elkaar leren, gegevens met elkaar delen en wat gemeenten nog meer 

kunnen doen om de middelen efficiënter te besteden. Soepboer (NSC) sluit zich hierbij aan.  

  

Van Houwelingen (FvD) zegt dat laaggeletterdheid een groot probleem is maar dat het begint op de 

basisschool. Hij ziet dat de Pisa score flink is gedaald terwijl en flink is geïnvesteerd in onderwijs. Hij 

denkt schoolbesturen verkeerde keuzes maken.  

  

Staatssecretaris Paul vindt dat gemeenten voldoende budget hebben om laaggeletterden te helpen. 

Het klopt dat Tel mee met Taal afloopt maar dat zijn programmatische middelen en zou dus sowieso 

aflopen en het WEB-budget is de afgelopen jaren toegenomen zegt Paul. Rooderkerk wil dat het 

kabinet stopt met het presenteren van investering van een vorig kabinet als een investering van dit 

kabinet. Er wordt wel degelijk gekort op de WEB-middelen en er gaat wel degelijk minder geld naar 

gemeenten, zegt Rooderkerk. De staatssecretaris beaamt dit en legt uit dat dit komt omdat dit kabinet 

andere keuzes maakt en dat heeft ook financiële consequenties. 

Paul denkt wel dat er winst valt te behalen uit een integrale aanpak tussen zowel ministeries als op 

gemeentelijk niveau. Ook kunnen middelen efficiënter worden besteed. 

  

Uppelschoten (PVV) ziet een verschil tussen de zogenaamde NT1 en NT2 problematiek. Volgens hem 

is de NT2 problematiek vooral een probleem van onvoldoende integratie. Voor de PVV is taal de 

voorwaarde voor integratie. Hij heeft signalen dat de verdeling van de middelen over NT1 en NT2 

programma’s niet eerlijk is en wil specifiek geld voor NT1 programma’s. De staatssecretaris zegt dat 

gemeenten bepalen hoe de middelen worden verdeeld over de doelgroepen. Gemeenten hebben de 

regie en dat wil ze ook zo laten. Ook bepalen gemeenten welke groepen binnen NT1 extra aandacht 

nodig hebben. Ze wil het signaal van de PVV meenemen in haar gesprekken met gemeenten.   

  

Monitoring 

Kisteman vindt het te lang duren dat cijfers over laaggeletterdheid bekend zijn. Hij vraagt waarom er 

niet jaarlijks of tweejaarlijks wordt gemonitord. Hij wil het liefst dat er jaarlijks wordt gemonitord zodat er 

ook op kan worden gestuurd. Staatssecretaris Paul geeft aan dat het onderzoek van de OESO is en die 

wordt één keer in de 10 jaar uitgevoerd. Het onderzoek is namelijk erg kostbaar en arbeidsintensief.  
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Staatsecretaris Paul heeft wel samen met gemeenten en het CBS een monitor ontwikkeld. Die monitor 

is jaarlijks beschikbaar en levert voldoende informatie om te zien of middelen nuttig worden besteed. 

Gemeenten verzamelen ook zelf gegevens over de impact van hun lokaal beleid en die wil ze landelijk 

koppelen. Het is geen wettelijke verplichting voor gemeenten om die gegevens te delen. Ze vindt het 

vooral belangrijk dat gemeenten de informatie hebben om zelf te kunnen sturen op de inzet van hun 

middelen. Ze wil gemeenten ook niet extra balasten door ook daar informatie over te vragen. Daarom 

wil ze de expertisepunten basisvaardigheden vragen lokaal de gegevens op te halen en best practices 

te delen. 

  

Samenwerking 

Pijpelink wil van de staatssecretaris weten of de interdepartementale samenwerking met de VNG op 

Tel mee met Taal stopt. Pijpelink zou dit een slechte ontwikkeling vinden omdat laaggeletterdheid meer 

is dan een “probleem” voor het onderwijs. De staatssecretaris ziet geen problemen voor de 

interdepartementale samenwerking. Tel mee met Taal stopt maar de samenwerking op het thema gaat 

door, zegt ze. Paul gaat de komende periode in gesprek met de collega’s van de andere 

departementen om te bezien wie wat doet.  

  

Soepboer wil meer samenhang in de losse initiatieven en meer actie op vroeg signalering. Kisteman 

vindt dit een lastige en vraagt hoe Soepboer denkt dat te kunnen doen. Hij erkent dat het moeilijk is 

omdat ze lastig zijn te bereiken met bijvoorbeeld een campagne. Hij oppert om met 

ervaringsdeskundigen te kijken naar oplossingen.  

 De staatssecretaris denkt dat door goede samenwerking tussen verschillende ministeries je ook het 

een en ander kan bereiken op vroeg signalering. Je kan het namelijk op verschillende plekken 

signaleren; in het onderwijs maar ook bij de huisarts. Ze denkt dat campagnes wel belangrijk zijn om 

mensen over de drempel te helpen om bij de gemeente aan te kloppen voor hulp. Ook kunnen 

campagnes helpen om de mensen om de laaggeletterde heen te attenderen op hoe je kan helpen.  

  

Tot slot 

Pijpelink wil dat volwassenonderwijs tot publieke taak wordt gemaakt. Hier wil de staatssecretaris niet 

aan. Gemeenten bepalen zelf welk cursusaanbod het beste aansluit. Dit kan via ROC’s of commerciële 

aanbieders. Er is wel een verkenning bezig naar een publieke opdracht voor het onderwijs in het kader 

van een Leven Lang Ontwikkelen, daar neemt ze volwassenonderwijs ook in mee.  

  

Soepboer vraagt aandacht voor fysieke bereikbaarheid van de overheid. Laaggeletterden hebben juist 

ook moeite met digitale vaardigheden. Paul is het eens dat de overheid toegankelijk en benaderbaar 

moet zijn voor iedereen. De staatssecretaris voor Digitalisering werkt aan een digitaliseringsstrategie en 

daarin is dit een belangrijke prioriteit zegt Paul.  

 Rooderkerk vraagt een tweeminutendebat aan. Ze zal met moties komen om lezen toegankelijker te 

maken.  

  

Toezeggingen 

- Eindevaluatie Tel mee met Taal en reactie hierop komt voor de zomer van 2025 naar de 

Kamer. 

- Begin volgend jaar ontvangt de Kamer een reactie op de motie bibliotheken op school. 

- Verkenning naar de publieke opdracht voor een Leven Lang Ontwikkelen (waaronder 

volwassenonderwijs) komt voor de zomer naar de Kamer. 

- De staatssecretaris gaat in februari op werkbezoek bij de Taalambassadeurs. 
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Stemmingen 

Dinsdag 12 november 

 

Moties begrotingsdebat Asiel en Migratie 

De stemmingsuitslagen van alle moties zijn hier te vinden. De stemmingen over de voor gemeenten 

vooral van belang zijnde moties is als volgt: 

• Motie van de leden Piri en Podt over de normbedragen voor de opvang van Oekraïense 

ontheemden op het huidige realistische niveau houden. Verworpen; 

• Motie van het lid Vondeling over stoppen met het weggeven van huizen aan statushouders ten 

koste van Nederlanders. Aangehouden; 

• Motie van het lid Podt over kleinschalige reguliere voorzieningen blijven faciliteren en gemeenten 

die hierom verzoeken welwillend tegemoet treden. Aangenomen; 

• Gewijzigde motie van de leden Boomsma en Van Zanten over het stimuleren van woningdelen bij 

alleenstaande statushouders (t.v.v. 36600-XX-21). Aangenomen; 

• Motie van de leden Boomsma en Van Zanten over op korte termijn een regeling treffen waardoor 

werkende Oekraïense ontheemden gaan betalen voor zorgkosten. Aangenomen; 

• Motie van het lid Boomsma over het vereenvoudigen, versnellen en zo mogelijk schrappen van de 

tewerkstellingsvergunning voor asielzoeker. Aangehouden tot begroting SZW; 

• Motie van de leden Van Nispen en Rajkowski over in overleg met gemeenten en werkgevers met 

voorstellen komen om nieuwkomers zo snel mogelijk na binnenkomst de Nederlandse taal te laten 

leren. Aangehouden; 

• Motie van het lid Van Nispen over de Spreidingswet niet intrekken en zorgen voor meer opvang in 

de rijkste gemeenten. Verworpen; 

• Motie van het lid Van Nispen over zo snel mogelijk stoppen met het spekken van commerciële 

opvangpartijen en zorgen voor voldoende kleinschalige opvang onder regie van COA en 

gemeenten. Verworpen; 

• Motie van het lid Van Nispen over praktische en juridische belemmeringen wegnemen om ervoor te 

zorgen dat asielzoekers eerder aan het werk kunnen. Verworpen; 

• Motie van de leden Van Baarle en Podt over zo snel mogelijk tot duidelijkheid komen over hoe de 

versnelde procedure voor de tewerkstellingsvergunning voor asielzoekers gerealiseerd wordt. 

Verworpen; 

• Motie van de leden Van Baarle en Podt over actief voorkomen dat mensen als gevolg van de 

stopzetting van de rijksfinanciering van de lvv-voorzieningen op straat komen te overlijden. 

Aangehouden; 

• Motie van de leden Diederik van Dijk en Bontenbal over ook na 2026 in de rijksbegroting een vaste 

capaciteit van 41.000 opvangplekken borgen. Verworpen; 

• Motie van het lid Eerdmans over de Spreidingswet zo snel mogelijk intrekken. Stemmen staakten, 

de motie wordt op 19 november opnieuw in stemming gebracht.. 

 

Moties begrotingsdebat Klimaat en Groene Groei 

De volgende moties zijn aangenomen: 

• Gewijzigde Motie van de leden Kröger en Beckerman over in het aanvullende klimaatpakket 

maatregelen nemen om kwetsbare huishoudens te ondersteunen 

https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/stemmingsuitslagen/detail?id=2024P17521&did=2024P17521
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17750&did=2024D42645
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17752&did=2024D42647
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17756&did=2024D42653
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z18093&did=2024D43281
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17763&did=2024D42662
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17764&did=2024D42664
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17770&did=2024D42674
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17774&did=2024D42681
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17777&did=2024D42685
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17779&did=2024D42687
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17785&did=2024D42694
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17787&did=2024D42697
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17794&did=2024D42705
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17803&did=2024D42715
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z17885&did=2024D42855
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z17885&did=2024D42855
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• Gewijzigde Motie van het lid Kops en Vermeer over het uitgangspunt "woningbouw boven 

windmolens bij concurrentie om grond in nieuw te bestemmen gebieden" laten doorwerken in de 

Regionale Energiestrategieën voor nieuw te bestemmen gebieden 

• Gewijzigde Motie van de leden Kops en Vermeer over huishoudens met blokverwarming volledig in 

aanmerking laten komen voor energiecompensatiemaatregelen  

• Motie van het lid Rooderkerk c.s. over de Kamer bij de Voorjaarsnota informeren over creatieve 

manieren om jongeren beter en structureler te betrekken bij het klimaatbeleid 

• Motie van het lid Erkens c.s. over ervoor zorgen dat de benodigde infrastructuur voor het halen van 

de klimaatdoelen zo snel mogelijk wordt gerealiseerd  

• Motie van de leden Erkens en Vermeer over de bijmengverplichting groen gas in het eerste 

kwartaal van 2025 naar de Kamer sturen  

• Motie van de leden Erkens en Postma over na de publicatie van het ibo Bekostiging 

Elektriciteitsinfrastructuur kiezen voor maatregelen die het gelijke speelveld op het gebied van 

elektriciteit zo veel mogelijk herstellen 

• Motie van de leden Erkens en Bontenbal over in Q2 van 2025 een SMR-strategie publiceren waarin 

wordt ingegaan op de actiepunten en voorstellen uit de gepresenteerde actieagenda voor SMR’s  

• Motie van de leden Bontenbal en Flach over de Europese standaarden voor stikstofnormering 

gebruiken bij de vergunningverlening voor industriële installaties die overgaan op 

waterstofverbranding  

• Motie van de leden Bontenbal en Vermeer over een onderzoek naar hoe de raffinageroute eruit 

moet zien om maximaal bij te dragen aan de verduurzamingsdoelstellingen van de industrie 

• Motie van het lid Postma c.s. over onderzoeken hoe het EU Social Climate Fund ingezet kan 

worden om ook in de toekomst over een vorm van een energiefonds te kunnen beschikken 

• Motie van het lid Postma c.s. over alles in gereedheid brengen om het energiefonds vanaf 1 januari 

2025 te kunnen inzetten  

• Motie van het lid Postma c.s. over in het plan voor het EU Social Climate Fund aandacht besteden 

aan lastenstijgingen voor aangeslotenen op een warmtenet 

• Motie van het lid Postma c.s. over voor het wetgevingsoverleg over de Wet collectieve warmte 

inzicht verschaffen in de gevolgen van kostengebaseerde tariefregulering in combinatie met 

flankerend beleid  

• Motie van de leden Vermeer en Postma over een gesprek met de Duitse overheid over een 

uniforme procedure voor bouwprojecten in de grensregio  

• Motie van het lid Flach c.s. over de regeling 6-25 in gepaste vorm meerjarig openstellen  

• Motie van de leden Grinwis en Rooderkerk over een overzicht van het geagendeerde beleid dat de 

komende jaren leidt tot minder dan wel meer broeikasgasreductie, maar nog niet was meegenomen 

in de KEV 2024  

• Motie van het lid Eerdmans over de ambitie voor kernenergie naar boven bijstellen 

 

Moties tweeminutendebat Financiën decentrale overheden 

Er zijn twee van de ingediende moties over gemeentefinanciën aangenomen: 

• 36600-B-12 Motie Chakor en Van Nispen over het inzichtelijk maken van de financiële effecten en 

de voor- en nadelen van de nieuwe berekeningswijze voor het accres; 

• 36600-B-15 Motie Rooderkerk en Sneller over in de analyse van de doorwerking van het 

regeerprogramma komen tot een gedeeld beeld van de grootte van de totale disbalans tussen 

taken en middelen; 

 

  

https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z17920&did=2024D42926
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z17920&did=2024D42926
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z17920&did=2024D42926
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z17921&did=2024D42927
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024Z17921&did=2024D42927
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42804&did=2024D42804
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42804&did=2024D42804
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42806&did=2024D42806
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42806&did=2024D42806
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42807&did=2024D42807
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42807&did=2024D42807
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42808&did=2024D42808
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42808&did=2024D42808
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42808&did=2024D42808
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42809&did=2024D42809
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42809&did=2024D42809
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42810&did=2024D42810
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42810&did=2024D42810
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42810&did=2024D42810
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42811&did=2024D42811
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42811&did=2024D42811
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42812&did=2024D42812
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42812&did=2024D42812
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42813&did=2024D42813
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42813&did=2024D42813
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42814&did=2024D42814
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42814&did=2024D42814
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42815&did=2024D42815
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42815&did=2024D42815
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42815&did=2024D42815
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42820&did=2024D42820
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42820&did=2024D42820
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42828&did=2024D42828
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42829&did=2024D42829
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42829&did=2024D42829
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42829&did=2024D42829
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42834&did=2024D42834
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42361&did=2024D42361
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42365&did=2024D42365


 23/34 

Moties tweeminutendebat Duurzaam vervoer 

Aangenomen is: 

• Motie van de leden Veltman en Bamenga over bewerkstelligen dat ook actuele laadpastarieven 

digitaal openbaar beschikbaar worden  

 

Moties tweeminutendebat Externe veiligheid 

Aangenomen zijn: 

• Motie van de leden Thijssen en Gabriëls over op korte termijn met de bevoegde gezagen in 

gesprek treden over de problemen rondom de minimalisatieverplichting  

• Motie van de leden Kostic en Bamenga over de provincies tegemoetkomen met hulpmiddelen om 

de toetsing bij bedrijven op de uitstoot van ziekmakende stoffen te verbeteren  

• Gewijzigde motie van het lid Bamenga over lozingen van pfas en zeer zorgwekkende stoffen 

volledig in kaart brengen (t.v.v. 28089-325) 

 

Moties tweeminutendebat Armoede- en schuldenbeleid 

• Motie van het lid Lahlah over de envelop groepen in de knel niet meer inzetten voor het ontwikkelen 

van regulerend beleid. Ontraden; 

• Motie van de leden Lahlah en Ceder over de beslagvrije voet zo spoedig mogelijk naar het sociaal 

minimum verhogen. Ontraden; 

• Motie van het lid Van Eijk over een onderzoek naar aard en omvang van de gemeentelijke 

minimaregelingen en het effect daarvan op armoedeval en marginale druk. Oordeel Kamer; 

• Motie van het lid Van Eijk over bezien hoe lokale regelingen en kwijtscheldingen kunnen worden 

meegenomen in de volgende herijking van het pakket aan basisbehoeften en de bijbehorende 

minimumbedragen. Oordeel Kamer; 

• Motie van het lid Welzijn c.s. over een onderzoek naar de consequenties van het opheffen van het 

voorbehoud ten aanzien van artikel 26 van het Kinderrechtenverdrag. Oordeel Kamer; 

• Motie van de leden Welzijn en Ceder over het omdraaien van de toerekenvolgorde van schulden 

waarbij de overheid de schuldeiser is, zodat de openstaande schuld eerst wordt afbetaald. Oordeel 

Kamer; 

• Motie van het lid Welzijn over een pilot bij gemeenten en waterschappen om de vermogensgrenzen 

bij de kwijtschelding van belastingen gelijk te trekken. Aangehouden. 

 

Moties tweeminutendebat Gezond en veilig werken 

Aangenomen zijn: 

• Motie van het lid Kisteman c.s. over een voor het mkb werkbare wijze van werken met gevaarlijke 

stoffen 

• Motie van het lid Kisteman c.s. over uitspreken dat de 30-jarige verjaringstermijn voor alle 

asbestslachtoffers moet vervallen  

• Motie van het lid Kisteman c.s. over een vereenvoudiging van de RI&E-verplichtingen en de 

mogelijkheid om organisaties tot 25 werknemers uit te zonderen van de schriftelijke RI&E 

• Motie van de leden Van Kent en Patijn over bindende afspraken maken met Schiphol over het 

naleven van de maximale tilnorm conform de NIOSH-methode  

 

Moties tweeminutendebat voetbal en veiligheid 

Aangenomen zijn: 

• Motie van de leden Van der Werf en Michon-Derkzen over clubs in het betaald voetbal verplichten 

een grotere rol op zich te nemen bij de veiligheid in het stadion  

https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42493&did=2024D42493
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42493&did=2024D42493
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42496&did=2024D42496
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42496&did=2024D42496
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42498&did=2024D42498
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42498&did=2024D42498
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43147&did=2024D43147
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D43147&did=2024D43147
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17610&did=2024D42403
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17611&did=2024D42404
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17612&did=2024D42408
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17613&did=2024D42409
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17615&did=2024D42411
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17616&did=2024D42412
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?id=2024Z17617&did=2024D42413
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42388&did=2024D42388
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42388&did=2024D42388
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42391&did=2024D42391
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42391&did=2024D42391
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42390&did=2024D42390
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42390&did=2024D42390
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42393&did=2024D42393
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42393&did=2024D42393
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42484&did=2024D42484
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/detail?id=2024D42484&did=2024D42484
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• Motie van het lid Van Nispen over collectieve straffen zo veel mogelijk beperken en maatregelen 

voor gastvrij voetbal stimuleren  

• Motie van het lid Helder over beveiligers en stewards uitwisselen tussen bedrijven zonder dat er 

telkens opnieuw toestemming en een pas moet worden aangevraagd 

• Motie van de leden Mutluer en Boswijk over nagaan welke mogelijkheden er zijn om de Halt-

gedragsinterventie voor sport duurzaam voort te zetten  

• Motie van het lid Mutluer over een pilot voor sociaal-preventieve fanprojecten naar Duits voorbeeld 

• Motie van het lid Mutluer over een plan voor een flexibele pool stewards die bij alle clubs kunnen 

worden ingezet  

• Motie van het lid Boswijk c.s. over een plan om met meer en slimmere camera's rond stadions 

relschoppers op de radar te krijgen  

 

Moties tweeminutendebat Politie 

Aangenomen zijn: 

• Motie van het lid Helder c.s. over bevorderen dat de commissie-Schneiders zo spoedig mogelijk 

haar werkzaamheden hervat onder leiding van de toenmalige voorzitter  

• Motie van het lid Eerdmans over uiterlijk in het eerste kwartaal van 2025 een voorstel uitwerken 

voor een verbod op gezichtsbedekkende kleding bij demonstranten  

• Motie van het lid Boswijk c.s. over onderzoeken hoe benadeelden makkelijker hun schade kunnen 

verhalen op individuele relschoppers met bijvoorbeeld civielrechtelijke afhandeling  

• Motie van het lid Van Nispen over een pas op de plaats maken bij de sluiting van politiebureaus  

• Motie van het lid Mutluer c.s. over een passende oplossing voor het politiebureau in Wolvega en de 

knelpunten bij de huisvesting en zichtbaarheid van de politie in beeld brengen  

 

Wet aanpassing termijnen en nabestaandenregeling hersteloperatie toeslagen 

Wetsvoorstel 

Aangenomen 

 

Aangenomen moties 

• 36577-13 Motie Stultiens c.s. over zeer coulant en ruimhartig omgaan met bezwaren die buiten de 

nieuwe termijn van zestien weken worden ingediend; 

• Gewijzigde motie van het lid Heite c.s. over binnen de bestaande budgettaire kaders een team 

inrichten dat gemeenten ondersteunt bij de brede ondersteuning (t.v.v. 36577-14); 

• 36577-15 Motie Dijk en Vijlbrief over de gevolgen van wetgeving voor herstel van het 

kinderopvangtoeslagschandaal uitvoerig met een grote groep gedupeerde ouders bespreken; 

• 36577-16 Motie Inge van Dijk c.s. over na de eerste tien dossiers rapporteren over de bevindingen 

en positieve bevindingen implementeren binnen de bestaande herstelroutes. 
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Wet tijdelijke regeling alleenverdienersproblematiek 

Wetsvoorstel 

Aangenomen 

 

Aangenomen amendement 

• 36617-11 Amendement van het lid Welzijn over een evaluatie uiterlijk 1 juli 2026 

 

Aangenomen moties 

• 36617-13 Motie Flach over in overleg met gemeenten bezien welke maatregelen kunnen worden 

genomen om armoede onder eenverdieners tegen te gaan; 

• 36617-14 Motie Welzijn over onderzoeken of de doelgroep in het wetsvoorstel juist is bepaald en 

wat nodig is indien de doelgroep groter blijkt te zijn. 

 

Donderdag 14 november  

 

Stemmingen over Belastingplan 2025  

Aangenomen amendementen 

• Amendement van het lid Vermeer ter vervanging van nr. 59 over de LPG-G3 kortingsregeling niet 

afschaffen 

• Gewijzigd amendement van het lid Inge van Dijk c.s. ter vervanging van nr. 38 over een structurele 

verhoging van het budget voor de WBSO 

• Amendement van het lid Grinwis c.s. over het in stand laten van de giftenaftrek in de winstbelasting 

en een verruiming van de periodieke giftenaftrek in de inkomstenbelasting 

• Amendement van de leden Van Eijk  en Vermeer over het uitbreiden van de vrije ruimte in de 

werkkostenregeling 

• Amendement van het lid Stoffer c.s. ter vervanging van nr. 98 over de overdraagbaarheid van de 

algemene heffingskorting voor werkende eenverdieners 

• Amendement van het lid Vermeer c.s. ter vervanging van nr. 55 over de anti-fragmentatiemaatregel 

niet invoeren 

• Gewijzigd amendement van het lid Van Oostenbruggen ter vervanging van nr. 8 over de 

identificatieplicht opschuiven naar 1 april 2025 

• Amendement van het lid Grinwis c.s. over wijzigingen samenhangend met de koppeling tussen het 

wettelijk minimumloon en de belastingvrije som met minimaal een jaar uitstellen 

• Gewijzigd amendement van het lid Stoffer c.s. ter vervanging van nr. 8 over de voorgestelde 

beperking van de reikwijdte van de BOR en DSR ab in werking laten treden gelijktijdig met de 

familietoets en de verwateringsregeling 

 

Over salderen: 

• Amendement van het lid Bontenbal over het verbod op een negatieve vergoeding van 

hernieuwbare elektriciteit bezien over een periode van tenminste een maand 

• Amendement van de leden Grinwis en Erkens over een effectbeoordeling na drie jaar 

• Amendement van de leden Grinwis en Rooderkerk over het markttoezicht door de ACM uitbreiden 

met toezicht op het aanbod op terugleveringsovereenkomsten 

• Gewijzigd amendement van het lid Erkens c.s. ter vervanging van nr. 8 over een verbod op het bij 

huishoudens en micro-ondernemingen in rekening brengen van discriminatoire of niet direct of 

indirect aan teruglevering gerelateerde kosten en het bevorderen van transparantie 
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• Nader gewijzigd amendement van het lid Grinwis c.s. ter vervanging van nr. 15 over de redelijke 

vergoeding op minimaal 50% van de leveringsprijs vaststellen tot 1 januari 2030 

• Gewijzigd amendement van het lid Postma ter vervanging van nr. 14 over het kosteloos kunnen 

opzeggen van een contract indien dat wijzigt als gevolg van de afschaffing van de 

salderingsregeling 

• Amendement van het lid Vermeer over aan teruglevering gerelateerde kosten alleen in rekening 

brengen bij actieve afnemers 

 

Aangenomen moties, vetgedrukt is relevant voor gemeentelijke ambities 

• Motie van het lid Vlottes over bij de aanpassing van het belastingstelsel een rechtsvergelijkend 

onderzoek doen per maatregel  

• Motie van het lid Vlottes c.s. over in de nog te ontvangen grenseffectenrapportages nadrukkelijk 

ingaan op een eventuele daling van verkoopvolumes en de oorzaken hiervan 

• Motie van het lid Van Eijk over het verder uitwerken van de beleidsoptie voor voordelige waardering 

van aandelenopties  

• Motie van het lid Van Eijk over onderzoeken hoe Nederland een nieuw systeem van duurzame 

innovatiekredieten kan vormgeven  

• Motie van de leden Van Eijk  en Vermeer over inzichtelijk maken welke antimisbruikmaatregelen er 

in de EU zijn tegen belastingconstructies waarbij misbruik wordt gemaakt van de generieke 

renteaftrekbeperking  

• Motie van het lid Van Eijk over onderzoek naar knelpunten rondom het fonds voor gemene 

rekening  

• Motie van het lid Inge van Dijk c.s. over de impact van fiscale maatregelen op warmtebedrijven en 

investeringen in verduurzaming inzichtelijk maken  

• Motie van het lid Van Vroonhoven c.s. over verkennen of de kamerverhuurvrijstelling 

uitgebreid kan worden zodat vrijstelling voor een tweede kamer geldig wordt  

• Motie van de leden Vermeer en Inge van Dijk over in kaart brengen waar de beperking van de 

kavelruilvrijstelling de transitie van het landelijk gebied doorkruist  

• Motie van het lid Grinwis c.s. over technische omissies in de wettekst van de Successiewet ten 

aanzien van de BOR zo spoedig mogelijk repareren  

• Motie van het lid Grinwis c.s. over burgers en ondernemers duidelijk maken dat elektrisch 

rijden vanaf 2026 aantrekkelijk blijft vergeleken met rijden op benzine  

• Motie van het lid Stoffer c.s. over in een brief aan de Kamer varianten en keuzeopties meenemen 

die de kloof tussen een- en tweeverdieners verkleinen  

• Motie van het lid Stoffer c.s. over de gevolgen van de versobering van de BOR voor de agrarische 

sector zo veel mogelijk beperken 

• Motie van het lid Stoffer c.s. over een scheiding tussen wetgeving die mee moet lopen in het 

strakke behandelschema van het Belastingplan en wetgeving met een langere behandeltijd 

• Gewijzigde motie van het lid Vermeer over in afstemming met de Autoriteit Consument en Markt 

(ACM) de werking van de huidige Beleidsregel opzegvergoedingen te evalueren (t.v.v. 36602-119) 

• Gewijzigde motie van het lid Inge van Dijk c.s. over in overleg met de Kamer een alternatieve 

invulling voor de afschaffing van verlaagde btw-tarieven presenteren (t.v.v. 36602-107) 

 

Huurtoeslag: 

• Amendement van het lid Beckerman over het toevoegen van een evaluatiebepaling 
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Commissieagenda Tweede Kamer 

 

Datum Onderwerp Soort overleg 

18-11-2024 Begroting I&W: Water WO 

18-11-2024 Begroting OCW: Emancipatie WO 

21-11-2024 Medische preventie CD 

21-11-2024 Woningbouwopgave en koopsector CD 

25-11-2024 Meerjarenprogramma Infrastructuur, Ruimte en Transport (MIRT) NO 

25-11-2024 Begroting SZW: Integratie en maatschappelijke samenhang WO 

27-11-2024 Gewasbeschermingsmiddelen CD 

27-11-2024 Telecomraad CD 

27-11-2024 Staat van de volkshuisvesting CD 

27-11-2024 Gesprek met het COA Ges 

27-11-2024 Staat van de volkshuisvesting CD 

28-11-2024 Elektriciteitsnet, Energie-infrastructuur & RES CD 

28-11-2024 Basisregistratie personen CD 

28-11-2024 CBR CD 

02-12-2024 Begroting OCW: Media WO 

02-12-2024 Begroting VWS: Sport en Bewegen WO 

03-12-2024 Klokkenluiders CD 

04-12-2024 Stikstof, NPLG en natuur CD 

04-12-2024 Verzamelwet Gegevensbescherming (VNG uitgenodigd) RTG 

04-12-2024 Kernenergie CD 

04-12-2024 Integraal Zorgakkoord CD 

04-12-2024 Wijziging van Boek 7 van het Burgerlijk Wetboek, de Uitvoeringswet 

huurprijzen woonruimte en enkele andere wetten in verband met de 

modernisering van het systeem van servicekosten 

IN 

05-12-2024 Fossiele subsidies  CD 

05-12-2024 Jeugdbescherming CD 

05-12-2024 Gesprek met regioburgemeesters over Manifest Lokaal Gezag 2024 Ges 

05-12-2024 Gesprek met de IND Ges 

10-12-2024 Modernisering Wetboek van Strafvordering TB 

11-12-2024 Sociaal minimum Caribisch Nederland CD 

11-12-2024 Terrorisme/extremisme CD 

11-12-2024 Spoor CD 

https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05919
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05438
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2023A02863
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A02903
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05641
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06800
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A02520
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A04431
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A01926
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07344
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A01926
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06036
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A01141
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06683
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05387
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06108
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07749
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05766
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07395
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06038
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A00916
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A08103
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A08103
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A08103
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06031
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2023A07835
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07654
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07347
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06496
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06153
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05416
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07073
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11-12-2024 Misleidende influencers RTG 

12-12-2024 Waterstof, groen gas en andere energiedragers CD 

12-12-2024 Energieraad CD 

12-12-2024 Inzet algoritmes en data-ethiek binnen de rijksoverheid CD 

12-12-2024 Verkiezingen CD 

12-12-2024 Wet aanscherping vereisten toewijzing restzetels (36641) IN 

17-12-2024 Digitale infrastructuur en economie CD 

18-12-2024 Energiebesparing CD 

18-12-2024 Verkeersveiligheid CD 

19-12-2024 Circulaire economie  CD 

19-12-2024 Vreemdelingen en asielbeleid CD 

19-12-2024 Arbeidsmarktbeleid in de zorg CD 

19-12-2024 Online kinderrechten CD 

19-12-2024 Politie  CD 

16-01-2025 Participatiewet CD 

16-01-2025 Sturing in het funderend onderwijs  RTG 

16-01-2025 Desinformatie en digitale inmenging CD 

20-01-2025 Wetboek van Strafvordering (Boek 1) (36327) WO 

22-01-2025 Bestrijding witwassen en terrorismefinanciering CD 

22-01-2025 Gesprek met het Innovation Center for Artificial Intelligence (ICAI) over 

AI en publiek-private samenwerkingen 

Ges 

23-01-2025 Wijziging van de Politiewet 2012 in verband met een delegatiegrondslag 

voor een algemene maatregel van bestuur over de bewapening en 

uitrusting van buitengewoon opsporingsambtenaren (Kamerstuk 36 395) 

WO 

23-01-2025 Digitale inclusie CD 

23-01-2025 Kinderopvang  CD 

29-01-2025 Bescherming persoonsgegevens en digitale grondrechten CD 

29-01-2025 Sturing in het funderend onderwijs CD 

29-01-2025 Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening Caribisch Nederland CD 

29-01-2025 Opkomende en toekomstige technologieën CD 

30-01-2025 Telecommunicatie CD 

30-01-2025 Kennisveiligheid CD 

30-01-2025 Pacht CD 

05-02-2025 Vreemdelingen- en asielbeleid CD 

05-02-2025 Online veiligheid en cybersecurity CD 

06-02-2025 Regio’s en grensoverschrijdende samenwerking CD 

https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06205
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05720
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05113
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06306
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A04287
https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/wetsvoorstellen/detail?cfg=wetsvoorsteldetails&qry=wetsvoorstel%3A36641
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A03969
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05372
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05373
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06525
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07230
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A01848
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06961
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06755
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07465
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06815
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2021A01167
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A01327
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A04456
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06707
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06707
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07613
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07613
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07613
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A02069
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A03185
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07110
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A05819
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2023A03366
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2021A04825
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06763
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07160
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07967
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07197
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A03583
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A06149
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CD = Commissiedebat RTG = Rondetafelgesprek 

Ges = Gesprek  SO = Schriftelijk Overleg 

In = Inbreng verslag (wetsvoorstel) TB = Technische Briefing 

NO = Nota Overleg  FV = Feitelijke Vragen 

Pet = Petitie WO  = Wetgevingsoverleg 

 

 

Plenaire agenda Tweede Kamer 

 

19 – 21 november (week 47) 

DINSDAG 

16.35 uur Begrotingsdebat Buitenlandse Zaken 

 

WOENSDAG 

10.15 uur Begrotingsdebat BHOH (voortzetting) 

14.15 uur Begrotingsdebat Justitie en Veiligheid 

20.00 uur 36 468 Initiatiefvoorstel Van Nispen inzake het Correctief referendum 

 

DONDERDAG 

10.15 uur Begrotingsdebat Buitenlandse Zaken (voortzetting) 

16.00 uur Begrotingsdebat Justitie en Veiligheid (voortzetting) 

 

26 – 28 november (week 48) 

DINSDAG 

17.00 uur Begrotingsdebat Onderwijs, Cultuur en Wetenschap 

 

WOENSDAG 

11.00 uur Begrotingsdebat Sociale Zaken en Werkgelegenheid 

19.30 uur Debat over palliatieve zorg en stervensbegeleiding 

 

DONDERDAG 

10.15 uur Begrotingsdebat Onderwijs, Cultuur en Wetenschap (voortzetting) 

17.00 uur Begrotingsdebat Sociale Zaken en Werkgelegenheid (voortzetting) 

 

3 – 5 december (week 49) 

• Stemmingen over alle begrotingen 

• Debat over het VN-verdrag voor de rechten van personen met een handicap 

 

12-02-2025 Bestuurlijke organisatie en democratie CD 

12-02-2025 Kernenergie CD 

13-02-2025 Klimaatakkoord Gebouwde Omgeving CD 

13-02-2025 Verdienvermogen van Nederland CD 

20-02-2025 Openbaar vervoer en taxi CD 

https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A02473
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A08125
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07028
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A07106
https://www.tweedekamer.nl/debat_en_vergadering/commissievergaderingen/details?id=2024A04134
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10 – 12 december (week 50) 

• 36 482 Tweede tranche wijziging Wet publieke gezondheid 

• 35 646 Wet transparantie en tegengaan ondermijning door maatschappelijke organisaties 

 

17 – 19 december (week 51) 

n.n.b.  

 

20 december 2024 t/m 13 januari 2025 

Kerstreces 

 

14 – 16 januari (week 3) 

• 35 968 Archiefwet 2021 

• 36 571 Wet aanscherping strafbaarstelling ronselen 

 

21 – 23 januari (week 4) 

n.n.b. 

 

28 – 20 januari (week 5) 

• 36 446 Wet toelating terbeschikkingstelling van arbeidskrachten 

• 35 985 Wet markt en overheid 

 

 

 

Plenaire agenda Eerste Kamer 

 

19 november (week 47) 

• Algemene financiële beschouwingen 

 

 

 

Brussel  

Ontwikkelingen Europese Waterweerbaarheid Strategie 

Vorige week werd Jessika Roswall na een moeizame hoorzitting in het Europees Parlement 

goedgekeurd als nieuwe Eurocommissaris voor Milieu, Waterweerbaarheid en een Concurrerende 

Circulaire Economie. Een voor gemeenten belangrijke portefeuille die onder haar hoede zal vallen is de 

Waterweerbaarheidsstrategie (Water Resilience Strategy). Dit strategiedocument wordt naar 

verwachting een overkoepelend document waaruit later meerdere concrete wetsvoorstellen gaan 

voortvloeien – de VNG houdt de ontwikkelingen nauwlettend in de gaten. Hoewel nog veel bekend 

moet worden over de precieze invulling van deze strategie zijn momenteel – mede op basis van de 

deelname van de VNG aan Europese koepels –een aantal elementen wel al duidelijk: 

 

• De strategie zal adresseren dat waterkwaliteit- en kwantiteit in samenhang moeten worden 

benaderd.  

• Waterveiligheid zal daarnaast ook een belangrijk onderdeel worden van de strategie.  
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• Naar verwachting wordt eind dit jaar en begin komend jaar een consultatie geopend om 

onderbouwing op te halen bij indieners voor het ontwerpen van de Waterweerbaarheid 

Strategie.  

• Niet eerder dan juni komend jaar, maar mogelijk later, wordt publicatie van de 

Waterweerbaarheid Strategie verwacht. Later volgen hieruit concrete wetsvoorstellen.  

• De Europese koepel waarvan de VNG lid is (CEMR) is momenteel een position paper op dit 

dossier aan het afronden en wordt meegenomen in het lobbymemo wanneer deze definitief is. 

Vergadering VNG Commissie Europa en Internationaal 

Donderdag 14 november was de VNG Commissie Europa en Internationaal bijeen. De twee delegaties 

naar het Europees Comité van de Regio’s (CvdR) en het Congres van Lokale en Regionale Overheden 

bij de Raad van Europa spraken met elkaar over het rapport van Draghi over de toekomst van het 

Europese concurrentievermogen en de opinie van het CvdR daarover. Vanuit de VNG kunnen we ons 

vinden in de hoofdlijnen van de opinie. Daarbij is het belangrijk aandacht te behouden voor het landelijk 

gebied en niet alleen te focussen op hoogtechnologische regio’s. Dit betekent dat het extra geld dat 

benodigd is voor investeringen in topsectoren niet weggehaald moet worden bij de budgetten voor het 

gemeenschappelijk landbouwbeleid. Ook in de landbouwsector vindt immers innovatie plaats. Voor het 

versterken van de concurrentiekracht van de EU is het daarnaast belangrijk belemmeringen van 

grenzen tussen lidstaten weg te nemen. 

 

Daarnaast was een Directeur van Buitenlandse Zaken aanwezig om de commissie mee te nemen in de 

verwachte ontwikkelingen van het Meerjarig Financieel Kader (MFK) en wijze van verdeling van 

Europees geld. De VNG vindt het belangrijk dat gemeenten goed worden betrokken in de plannen en 

en direct aanspraak kunnen blijven maken op de Europese middelen van het cohesiebeleid.  Samen 

met de rijksoverheid en IPO hebben we daarom een visiepaper opgesteld. 

 

Ook is gereflecteerd op de gevolgen van de bezuinigingen van het rijk op ontwikkelingssamenwerking. 

Tot slot is stilgestaan bij de effecten van de oorlog in Libanon en de spanningen op de Westelijke 

Jordaanoever voor projecten van VNG International. 

Hoorzittingen Eurocommissarissen 

De kandidaat-eurocommissarissen hebben afgelopen week en dinsdag hoorzittingen door de 

commissies van het Europees Parlement moeten doorstaan. Inmiddels is over de meeste 

eurocommissarissen het oordeel geveld. Alleen de Hongaarse kandidaat en de zes uitvoerende 

vicevoorzitters moeten nog goedgekeurd worden. Achter de schermen wordt druk onderhandeld. De 

liberalen, sociaaldemocraten en groenen zijn kritisch op het feit dat Raffaele Fitto (ECR) een 

belangrijke positie als uitvoerend vicevoorzitter gekregen heeft. De sociaaldemocraten willen hem 

daarom tot een gewone eurocommissaris maken. Ze zijn echter bang dat de christendemocraten en 

conservatieven hetzelfde zullen doen bij Teresa Ribera, die uit de politieke familie van S&D komt.  

 

Ook over commissarissen Roswall en Lahbib schijnt koehandel gespeeld te zijn. Roswall stelde teleur 

tijdens de hoorzitting en Lahbib had controverses voordat ze genomineerd werd tot kandidaat-

eurocommissaris. De liberale en christendemocratische fracties hielden elkaar het hand boven het 

hoofd om hun respectievelijke kandidaten toch ingestemd te krijgen. 

  

Met opmerkingen [BK1]: . 
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Kandidaat Functietitel Bijzonderheden Conclusie EP 

Teresa Ribera 

Rodríguez 

(Spanje) 

Executive Vice-President 

for Clean, Just and 

Competitive Transition 

De hoorzitting ging veel over de 

overstromingen in Valencia. Ribera werd 

veel aangevallen door EVP, ECR en 

PFE. 

Nog onbeslist 

Henna Maria 

Virkunnen 

(Finland) 

Executive Vice-President 

for Tech Sovereignty, 

Security and Democracy 

 Nog onbeslist 

Stéphane 

Séjourné 

(Frankrijk) 

Executive Vice-President 

for Prosperity and 

Industrial Strategy 

 Nog onbeslist 

Kaja Kallas 

(Estland) 

Executive Vice-President 

for Foreign Affairs and 

Security Policy 

 Nog onbeslist 

Roxana 

Mînzatu 

(Roemenië) 

Executive Vice-President 

for People, Skills and 

Preparedness 

 Nog onbeslist 

Raffaele Fitto 

(Italië) 

Executive Vice-President 

for Cohesion and Reforms 

Fitto kreeg veel kritiek, vanwege zijn 

lidmaatschap van Fratelli d’Italia en zijn 

beleid als minister voor cohesie in Italie. 

Nog onbeslist 

Wopke 

Hoekstra 

(Nederland) 

Commissioner for 

Climate, Net-Zero and 

Clean Growth 

 Goedgekeurd 

Marta Kos 

(Slovenië) 

Commissioner for 

Enlargement 

 Goedgekeurd 

Valdis 

Dombrovskis 

(Letland) 

Commissioner for the 

Economy and 

Productivity, 

Implementation and 

Simplification 

 Goedgekeurd 

Piotr Arkadiusz 

Serafin (Polen) 

Commisioner for Budget, 

Anti-Fraud and Public 

Administration 

 Goedgekeurd 

Olivér Várhelyi 

(Hongarije) 

Commissioner for Health 

and Animal Welfare 

Várhelyi noemde recent MEPs ‘idioten’, 

kreeg kritische vragen over zijn positie 

over vrouwenrechten.  

Onbeslist, 

woensdag was een 

tweede schriftelijke 

vragenronde 

Andrius 

Kubilius 

(Litouwen) 

Commissioner for 

Defense and Space, 

Lithuania 

 Goedgekeurd 

Jozef Síkela 

(Tsjechië) 

Commissioner for 

International Partnerships 

Síkela had geen makkelijke hoorzitting, 

hij wekte de indruk niet veel over 

ontwikkeling te weten. 

Goedgekeurd 
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Kabinetsappreciaties Europese voorstellen (BNC-fiches) 

Costas Kadis 

(Cyprus) 

Commissioner for 

Fisheries and Oceans 

Kadis zaaide ontevredenheid bij de 

Sociaaldemocraten en Groenen en gaf 

geen antwoord op vragen over het MFK. 

Goedgekeurd 

Hadja Lahbib 

(België) 

Commissioner for 

Preparedness, Crisis 

Management and Equality 

Ondanks controverses vooraf aan de 

hoorzitting sloeg ze zich er goed 

doorheen.  

Goedgekeurd 

Maria Luís 

Albuquerque 

(Portugal) 

Commissioner for 

Financial Services and 

Savings and Investments 

Union 

De hoorzitting viel samen met de winst 

van Trump, maar dat had weinig invloed.  

Goedgekeurd 

Magnus 

Brunner 

(Oostenrijk) 

Commissioner for Internal 

Affairs and Migration 

 Goedgekeurd 

 

Jessika 

Roswall 

(Zweden) 

Commissioner for the 

Environment, Water 

Resilience and a 

Competitive Circular 

Economy 

De hoorzitting ging niet zo goed, omdat 

Roswall niet zo veel ervaring heeft met 

de onderwerpen in haar portfolio. Met de 

overstromingen in Spanje is deze juist 

nu politiek relevant. 

Goedgekeurd 

Dan 

Jørgensen 

(Denemarken) 

Commissioner for Energy 

and Housing 

Jørgensen heeft de taak om 

energieprijzen naar beneden te brengen. 

Hij had moeite met vragen over 

nucleaire energie. 

Goedgekeurd 

Dubravka 

Šuica (Croatië) 

Commissioner for 

Mediterranean 

De hoorzitting ging vooral over de oorlog 

tussen Israël en Hamas. 

Goedgekeurd 

Michael 

McGrath 

(Ierland) 

Commissioner for 

Democracy, Justice and 

Rule of Law 

McGrath kreeg meermaals applaus na 

het beantwoorden van vragen van uiterst 

rechtse Europarlementariërs. 

Goedgekeurd 

Ekaterina 

Zaharieva 

(Bulgarije) 

Commissioner for 

Startups, Research and 

Innovation 

 Goedgekeurd 

Apostolos 

Tzitzikostas 

(Griekenland) 

Commissioner for 

Sustainable Transport and 

Tourism 

Griekenland heeft de eurocommissaris 

en commissievoorzitter die bij het 

transportthema horen.  

Goedgekeurd 

Chistophe 

Hansen 

(Luxemburg) 

Commissioner for 

Agriculture and Food 

 Goedgekeurd 

Datum Relevante BNC-fiches 

25-11-2024 Proposal for establishing an application for the electronic submission of travel data (“EU 

Digital Travel application”) and amending Regulations (EU) 2016/399 

25-11-2024 (EU) 2018/1726 of the European Parliament and of the Council and Council Regulation 

(EC) No 2252/2004, as regards the use of digital travel credentials 
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Consultaties Europese Commissie 

Agenda Europese Comité van de Regio’s 

 

 

Mocht je vragen hebben over de genoemde zaken onder ‘Europese Lobby’, zoek dan contact met 

Team Europa via Europa@VNG.nl.   

Datum Onderwerp Type 

22-11-2024 Afschaffing van de kennisgevingen over hennep   

26-11-2024 Architectuur voor energiezekerheid – geschiktheidscontrole  

27-11-2024 Mechanisme voor koolstofcorrectie aan de grens (CBAM) — 

vergunningverlening aan CBAM-aangevers 

 

28-11-2024 Mechanisme voor koolstofcorrectie aan de grens (CBAM) — 

instelling van het CBAM-register 

 

04-12-2024 Recommendation on the opening of negotiations on the 

revision of the Transport Community Treaty 

 

04-12-2024 Scheepsrecycling – Europese lijst van 

scheepsrecyclinginrichtingen (14e editie) 

 

24-12-2024 Richtlijn illegale vuurwapenhandel  

Datum Onderwerp 

20/21-11-

2024 

163e zitting plenaire vergadering Comité van de Regio’s 

26-11-2024 25e CIVEX-commissievergadering 

27-11-2024 25e NAT-commissievergadering 

 

06-12-2024 SEDEC-commissievergadering 

10-12-2024 25e ENVE-commissievergadering 

11-12-2024 ECON-commissievergadering 

12-12-2024 26e COTER-commissievergadering 

Het VNG Lobbymemo wordt gemaakt door: 

Den Haag: Eric de Rijk, Richard van Vliet, Jesse de Jong-

Paalvast, Wenneke Koenders en Behzad Sourani 

Brussel: Team Europa 

mailto:Europa@VNG.nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14405-Afschaffing-van-de-kennisgevingen-over-hennep_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14392-Architectuur-voor-energiezekerheid-geschiktheidscontrole_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14116-Mechanisme-voor-koolstofcorrectie-aan-de-grens-CBAM-vergunningverlening-aan-CBAM-aangevers_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14116-Mechanisme-voor-koolstofcorrectie-aan-de-grens-CBAM-vergunningverlening-aan-CBAM-aangevers_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14117-Mechanisme-voor-koolstofcorrectie-aan-de-grens-CBAM-instelling-van-het-CBAM-register_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14117-Mechanisme-voor-koolstofcorrectie-aan-de-grens-CBAM-instelling-van-het-CBAM-register_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14441-Recommendation-on-the-opening-of-negotiations-on-the-revision-of-the-Transport-Community-Treaty_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14441-Recommendation-on-the-opening-of-negotiations-on-the-revision-of-the-Transport-Community-Treaty_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14425-Scheepsrecycling-Europese-lijst-van-scheepsrecyclinginrichtingen-14e-editie-_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14425-Scheepsrecycling-Europese-lijst-van-scheepsrecyclinginrichtingen-14e-editie-_nl
https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-say/initiatives/14314-Richtlijn-illegale-vuurwapenhandel_nl

